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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

خون بازی شیر
ویدئوی اصلی مربوط به دامداری است که مقابل 
صاحب  برد.  می  سر  را  آبستنش  گاو  استانداری 
گاو مردی سالمند با موهای جوگندمی  است که 
بالای یک نیسان آبی در کنار گاوش ایستاده و یک 
میکروفن سیم دار در دست دارد. صدا و تصویر واضح 
است: » آمدم  اینجا تا درد  دلم  را به استاندار بگویم... 
به این نتیجه رسیدم که برای مسئولان کشور زحمت 
کشیدن فایده ای ندارد! اینجا آمدم تا گاو آبستن ام را 
سر ببرم.  همان بهتر که  بروید و از کشور های دیگر  

گوشت و لبنیات و گندم و...
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استان اصفهان از نبود یک صدای واحد برای پیگیری مطالبات خود رنج می برد؛

سهم اصفهان »تقریبا هیچ«!
تعدد پروژه های ملی نیمه کاره در اصفهان از یک سو توان سرمایه گذاری را فرسوده است و از سوی دیگر، 
منابع مالی بخش خصوصی به دلیل رفتار غلط  دولتی ها و برخورد قهری آنان با سرمایه گذاران موجب 
فرار سرمایه ها از این استان شده است. در کنار آن در بعد اقتصادی هیچ ساختار نظام مندی برای تجمیع 
سرمایه های موجود و صرف آن در پروژه های مهم زیرساختی وجود ندارد و سیاسیون ذی نفوذ اصفهانی نیز 
نتوانسته اند اجماع قابل قبولی ایجاد کنند. در این بین »بنیاد مطالعات و پیشرفت نصف جهان« با پیشنهاد 
تاسیس یک هلدینگ سرمایه گذاری سعی کرد این نقیصه را مرتفع کند اما عدم حمایت سیاسی جدی در 
جذب سرمایه گذار و واگذاری بی ثمر بعضی امور سیاسی کلان به فعالان اقتصادی که خود دنبال پشتوانه 

سیاسی می گردند از مهمترین دلایل عدم شکل گیری هلدینگ اصفهان بوده است . . .

گزارش
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صف نشینی برای آبرسانی سیار
روزهایی که خاموشی به بی آبی گره خورده و در 
قلب اصفهان، شهری که به گفته دولتمردان استانی 
برخوردار است، آبرسانی به صورت سیار انجام می 
شود. بنابر اعلام وزارت نیرو، اصفهان جزو شهرهای 
درگیر تنش آبی است و به گفته امینی- مدیرعامل 
شرکت آبفای استان، امسال به دلیل کاهش بارش 
ها با تنش آبی مواجه هستیم که به منظور گذر از این 
بحران همه باید مدیریت مصرف آب را جدی بگیرند. 
البته اصفهانی ها براین باورند که افت فشار و قطعی 

آب تا جایی پیش رفته که...
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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه مراجع امنیتی با ۳۰۰مزرعه کلان برخورد و 
آنها را جمع آوری کرده اند، گفت: با همکاری وزارت نیرو و با استفاده از هوش مصنوعی، ۱۳هزار 
مزرعه کوچک و بزرگ استخراج رمزارز در کشور شناسایی شد. محمدجواد آذری جهرمی 
پس از جلسه هیات دولت، درباره رابطه قطعی برق و بروز اختلال در شبکه ارتباطی، به ویژه 
اینترنت گفت: سایت های ارتباطی و بسیاری از زیرساخت های کشور به برق وابسته اند و در 

شرایط کرونا وابستگی به شبکه ارتباطی بیشتر است.

مدیرکل دفتر بررسی مخاطرات زمین شناسی و زیست محیطی سازمان زمین شناسی و اکتشافات  
معدنی کشور گفت: اصفهان بدترین استان کشور به لحاظ وقوع مخاطره فرونشست دانست و افزود: 
وضعیت این استان حتی از استان تهران بدتر است، ولی نباید یادمان برود که وقتی می گوییم 
شرایط بد، به معنای آن نیست که سایر مناطق کشور خطری از جهت فرونشست متوجهشان 
نیست. دکتر رضاشهبازی فرونشست را خطرناک ترین مخاطره طبیعی دانست و گفت: پدیده 
فرونشست قابل مشاهده نیست و زمانی متوجه این رخداد می شویم که دچار آن شده ایم.

 نوسان: معاون اقتصادی استاندار 
به  اصفهان گفت: مشکل مربوط 
حمل نهاده های دامــی با تلاش  
جهاد و راهداری حل شد و وضعیت 

در حال عادی شدن است. 
حســن قاضی عســگر در خصــوص 
مشــکلات دامداران و تصمیماتی که 
در این باره گرفته شــده، به خبرگزاری 
فارس" گفت: این کار باید زودتر انجام 
می شد ولی یک ســری مسائلی پیش 
آمد که تصمیم گیــری را دچار اختلال 
کرد، به هر حال این مســائل حل شد. 
معاون اقتصادی اســتاندار اصفهان، در 
ارتباط با تصمیمات گرفته شده، گفت: 
قرار بر این شد که قیمت شیر ۶ هزار و 
۴۰۰ تومان باشد و با توجه به اینکه در 
داخل کشــور، دام به وفور وجود دارد، 
اجازه صادرات دام داده شــده اســت، 
مشــکلی که قبلا وجود داشت این بود 
که قیمتــی که دامداران شــیر خود را 
می فروختند، از قیمت تمام شده برای 
خودشــان پایین تر بود، در حال حاضر 
توانســتند کارگروه تنظیم بازار ملی را 
برای افزایش قیمت شیر تا مبلغ ۶۴۰۰ 

تومان قانع کنند.
 وی افزود: صــادرات اقلام دیگری مثل 
شــیر خشــک، کره، روغن حیوانی، 
فرآورده های لبنی و دام زنده آزاد شــد 
و این به این معنی است که قیمت این 
قلام بر اســاس عرضه و تقاضا تعیین 
می شــود و به صورت تعیین دستوری 

قیمت و از بالا به پایین نخواهد بود.
قاضی عسگر خطاب به دامداران گفت: 
دامداران عزیز باید سعی کنند تا تولید 
خود را اقتصــادی کــرده و با کاهش 
قیمت تمام شده، بتوانند رقابت کنند، 
از طرف دیگر ما هم برنامه ریزی کردیم 
که اگر قیمت از قیمــت بین المللی و 
کشــورهای همجوار بالاتر رود، سریع 
دست به واردات بزنیم و از طریق واردات 
قیمت ها را در بازار داخل کنترل کنیم. 
معاون اقتصــادی اســتاندار اصفهان 
با بیــان اینکه مــا الان در شــرایطی
 هســتیم که می توانیم شــیر خشک، 
کره، روغن حیوانی، فرآورده های لبنی
 و دام زنده را صادر کنیــم، ادامه داد: تا 
یکســال پیش، یعنی تا اوایل سال ۹۹، 
کره با عرض ۴ هزار و ۲۰۰ وارد می شد، 
اما بعد از حذف ارز ۴۲۰۰ واردات کره، 
تولید در داخل کشــور افزایش یافت و 
الان به صادرکننده کره تبدیل شــدیم 
که این تجربه ای عبرت آموز و بســیار 

ارزنده ای است.
قاضی عســگر درباره مشکلات مربوط 
به کمبود نهاده هــای دامی هم گفت: 
مشکل مربوط به حمل نهاده های دامی 
با تلاش  جهاد و راهداری حل شد و الان 
وضعیت در حال عادی شدن است، در 
حال حاضر ناوگان ریلی ما، در هر سفر 
خود به سمت اصفهان چیزی در حدود 
۳ هزار تن از این ها را حمل می کنند و 
همچنین از طریق تریلی و کامیون این 
نهاده ها در حال انتقال به اصفهان است. 
معاون اقتصادی استاندار اصفهان اضافه 
کرد: مشکلی که در این زمینه داشتیم 
این بود که همزمان هم نهاده های دامی 
باید حمل می شــد و هم گندم و چون 
که قیمت حمل گندم بالاتر از نهاده ها 
بود، کامیون داران ابتــدا اقدام به حمل 
گندم کردند و بعد از آن شروع به انتقال 
نهاده های دامی کردنــد و وضعیت در 

حال عادی شدن است.

اصفهان بدترین استان  از لحاظ فرونشست زمین13 هزار مزرعه رمزارز شناسایی شد
اقتصاد اصفهان

     گزارش

وضعیت در حال 
عادی شدن است

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

کارشناسی،  نحوه  به  مربوط  گزارشات  وصول  پی  در  نوسان:   
قیمت گذاری و مزایده معادن، دبیر شورای حفظ حقوق بیت المال 
و دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان دستور توقف فرآیندهای 
مربوط به اقدامات وزارت صمت ناظر به واگذاری معادن در استان 
اصفهان را صادر کرد. علی اصفهانی دادستانی عمومی و انقلاب 
به  بیت المال  از حقوق  بر ضرورت صیانت  تاکید  اصفهان ضمن 
ایراداتی نظیر عدم اخذ موافقت ادارات کل منابع طبیعی و حفاظت 
از محیط زیست در برخی واگذاری ها اشاره کرد و عنوان داشت: 
ابعاد کلان موضوع در سطح دادستانی کل کشور در حال پیگیری 
است.آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته 

گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
۴۰ هزار هکتار باغات اصفهان 

درگیر تنش آبی هستند
مدیر امور باغبانی سازمان جهادکشاورزی استان اصفهان با تاکید بر اینکه نیمی از 
باغات استان درگیر تنش آبی و بی آبی هستند، گفت: اگر با هر روشی آب باغات 
استان از طریق کانال و یا آبرسانی سیار تامین نشود، احتمال می رود درصدی از 
باغات استان از بین روند. احمدرضا رئیس زاده با اشاره به وضعیت باغات استان 
در شرایط کم آبی، اظهار کرد: اگرچه برداشت محصول از باغات استان انجام می 
شود، اما این باغات به شدت درگیر تنش آبی و خشکسالی هستند. وی با بیان 
اینکه برآورد می شود نیمی از باغات استان اصفهان تحت تنش آبی قرار دارند، 
تصریح کرد: از مجموع ۸۰ هزار هکتار سطح زیر کشت باغات استان، حدود ۴۰ 
هزار هکتار آن دچار کم آبی و خشکسالی هستند. مدیر امور باغبانی سازمان 
جهادکشاورزی استان اصفهان تاکید کرد: اگر با هر روشی آب باغات استان از 
طریق کانال و یا آبرسانی سیار تامین نشود به طور قطع با خشکی مواجه می شوند 
و احتمال می رود درصدی از باغات استان از بین روند. رئیس زاده اما تاکید کرد: 
هنوز میزان خسارات باغات استان از بی آبی و خشکسالی برآورد مشخص نشده 
است، با این وجود شرایط باغات استان طی سال گذشته بسیار بهتر از امسال بود. 
وی با بیان اینکه بیشترین سطح زیر کشت باغات استان مربوط به محصول سیب، 
انار، پسته، بادام، انگور و ... است، گفت: در حال حاضر تمام ۲۴ شهرستان استان 
درگیر تنش آبی هستند، اما به طور معمول باغات هشت شهرستان حوضه زاینده 
رود درگیر خشکی و بی آبی هستند و از سوی دیگر باغات شهرستان های غربی 
همچون بویین میاندشت، فریدون شهر، خوانسار، گلپایگان، و فریدن و دهاقان، 

شهرضا و سمیرم درگیر تنش آبی هستند.
مخالفت با تاسیس استان اصفهان شمالی 

سیدمسعود خاتمی، نماینده مردم گلپایگان و خوانسار در مجلس یازدهم و 
رئیس مجمع نمایندگان استان اصفهان از مخالفان جدی طرح تشکیل استان 
اصفهان شمالی است. وی اعلام کرد از ابتدا با این طرح مخالف بوده و اگر بار 
دیگر در کمیسیون مطرح شود، باز هم بر اساس نظر مردم حوزه انتخابیه و استان 
اصفهان با آن مخالفت خواهد کرد. طرح تشکیل استان اصفهان شمالی یا گلساران 
اسفندماه ۱۳۹٧ در مجلس دهم از سوی دکتر سیدجواد ساداتی نژاد با امضای ۳۳ 
نفر از نمایندگان وقت ارائه و در آن تشکیل استانی به مرکزیت کاشان پیشنهاد 
شد که شامل شهرهای کاشان، آران و بیدگل، اردستان، نطنز، گلپایگان و خوانسار 
می شد. علی بختیار، نماینده وقت گلپایگان و خوانسار از امضاکنندگان این طرح 
بود که البته گویا پس از مدتی امضای خود را پس گرفت. ضمن اینکه طرح در 
مجلس دهم بررسی نشد و سرانجامی نداشت. با روی کار آمدن مجلس یازدهم، 
دکتر ساداتی نژاد نماینده مردم کاشان بار دیگر طرح تشکیل استان گلساران را 
ارائه کرد. با این وجود،  خاتمی، نماینده مردم گلپایگان و خوانسار در مجلس 
یازدهم تاکید دارد: »طبق نظرسنجی انجام شده در شهرستان های گلپایگان و 
خوانسار بیش از ۸۰ درصد شهروندان با این طرح مخالفند. بیشتر نمایندگان 
استان هم دید خوبی نسبت به آن ندارند. استان اصفهان در شرایط فعلی از 

استان های مطرح ایران است و اعتبار زیادی دارد.«
حاکمیت شدیدترین وضعیت خشکسالی

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان گفت: حجم زیادی از آب رودخانه های 
سمیرم و فریدون شهر از استان اصفهان خارج می شود و دسترسی به آن نیست. 
منصور شیشه فروش با بیان اینکه یک میلیون و ۲۰۰ هکتار از عرصه های زیست 
محیطی و پناه گاه های حیات وحش استان با کم آبی و کم علوفگی مواجه هستند، 
اظهار داشت: ۴۰ درصد کاهش بارندگی در مناطق غرب و سرشاخه های استان 
و ۵۰ درصد کاهش بارندگی در شرق استان را شاهد هستیم. مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری اصفهان با اشاره به کاهش ۵۳ درصدی آب مخازن سدهای 
استان گفت: شدیدترین وضعیت خشکسالی در چند سال گذشته در استان 
اصفهان حاکم شده است و سبب خشکی کامل رودخانه زاینده رود به مدت ۱۱ 
ماه شده، خشکی چاه ها و چشمه ها و کاهش کیفیت آب نیز از اثرات خشکسالی 
بوده است. وی با بیان اینکه ۳۱۶ روستا در استان با تانکر آبرسانی می شود، بیان 
کرد: این روستاها بیشتر در اطراف رودخانه زاینده رود و یا فریدون شهر و سمیرم 
که رودخانه دارند، واقع شده است، حجم زیادی از آب رودخانه های سمیرم و 

فریدون شهر از استان اصفهان خارج می شود و دسترسی به آن نیست.
افتتاح طرح توسعه شیمیایی شهرضا با ۹۰ نفر اشتغالزایی

طرح توسعه یک شرکت تولیدی شیمیایی با اشتغالزایی برای ۹۰ نفر در شهرستان 
شهرضا افتتاح شد.  طرح توسعه شرکت پایا رزین تولیدکننده محصولات شیمیایی 
)نوین لاتکس( روز سه شنبه در شهرک صنعتی خرم واقع در شهرستان شهرضا با 

حضور استاندار اصفهان افتتاح شد.
این شرکت در صنایع نساجی، فرش ماشینی، چمن مصنوعی،  محصولات 
منسوجات خودرو و انواع دستکش های جراحی، طبی و صنعتی کاربرد دارد. 
مساحت این واحد تولیدی ۱۲۸ هزار متر مربع است که با سرمایه گذاری ۶۳ 
میلیارد تومانی به بهره بردار رسید .ظرفیت تولید مجموعه را ۲۰ هزار تن در 

سال است و اشتغالزایی مستقیم شرکت ۹۰ نفر است.

توقف فرآیند مزایده های اخیر معادن

از اوایل هفته تصاویری از تخلیه شیر توسط 
دامداران اصفهانی در جوی و روی آسفالت 
منتشر می شد. دروازه دولت سرخ شده بود. 
مقابل ساختمان استانداری! اما اوج ماجرا 
وقتی بود که گاوی آبستنن را سربریدند....! 
انگار فرهنگ و آبروی ملی را سر می برند! 
چیزی که اینروزها زیاد شده است! از شمال 
در مرز ارمنستان تا جنوب در ویرانه های 
بلوچستان! حالا اما کارد باید به استخوان 
رسیده باشد که دامدار با شیری که برایش 
زحمت کشیده بیاید و آنرا را روی زمین 
خالی کند و یا گاوش را مقابل چشم مردم 
سر ببرد. خشکسالی بی داد می کند. آب 
نیست. هفته پیش آب خروجی سد زاینده 
رود افزایش یافت، اما هیچ اصفهانی پایش  
به آب سد نرسید. آب تا بالادست اصفهان 
و  کشاورزان  شد.  بسته  دریچه  و  رسید 
دامداران ناامید شدند؛ از جفا و سوء مدیریت 
به تنگ آمدند. کسی پاسخگو نیست! آنها 
شاهد نابودی سرمایه و زحمت چندین 

ساله شان هستند. 

استاندار نیامد!
صدای یک مسئول می آید که می گوید: 
احساسی تصمیم نگیرید! این کار را نکنید! 
اما آقای مسئول نمی داند این کاسه صبر 
دیگر شکسته و جایی برای تحمل ندارد. 
آنقدر که با وجود شیوع موج پنجم کرونا 
تجمع  اصفهان،  وضعیت  شدن  قرمز  و 
و  قانونی  فاصله  رعایت  بدون  کنندگان 
بدون ماسک ایستاده اند و منتظرند تا شاید 
عباس رضایی استاندار اصفهان بیاید جلوی 

ساختمان و  با آنها همدردی کند. هرچند 
کسی به همین هم امیدوار نیست. کسی 
گفت: گفتار درمانی می کنند! این بار اما 
کسی برای همدردی و یا وعده و  وعید دادن 
هم نیامد. آنها اما می خواهند  به حقابه  آبه 
شان برسند. خقآبه ای که سالها قبل پولش 
را داده اند و مهریه زنانشان کرده اند. گفتار 
درمان های دولتی می گویند: آب نیست 
و چاره ای هم لابد نیست! قیمت علوفه و 
کاه سر به فلک کشیده و خبری از خرید 
تضمینی و نرخ گذاری متناسب با قیمت 
کشاورزان  و  دامداران  نیست.  هم  تولید 
اصفهانی به تنگ آمده اند. شنیده ها حکایت 
از خراب شدن لوله انتقال آب به یزد در 

شب های گذشته دارد. 
عباس رضایی اما پایین نیامد! خون گاو 
آبستن همه جای دروازه دولت را سرخ کرد. 
رنگ سفید  شیرهای خالی شده در آسفالت 
خیابان هم، سرخی خون گاو باردار را کم 
رنگ نکرد. کمی بعد پاکبانان شهرداری 
مشغول   نارنجی  لباس های  با  اصفهان 
ریختن آب بر روی خیابانی شدند. صدای 
اعتراض کشاورزان و دامداران همچنان به 

گوش می رسد.

اعتراض به اجرا نشدن قانون
شیرهایی که آن روز در خیابانها ریخته 
شد در اعتراض به اجرا نشدن قانون است؛ 
دامداران دیگر توان نگهداری دام هایشان را 
ندارند. این را اسفندیار امینی می گوید. دام 
هم نیاز به غذا دارد؛ قیمت علوفه وحشتناک 
افزایش یافته؛ دامداران دیگر توان نگهداری 

دامهای خود را ندارند و ناچار به کشتار دام 
های خود شده اند. دامداران اصفهانی می 
گویند، از سال گذشته قیمت شیر خام 
تغییری نداشته و روی قیمت ۴۵۰۰ تومان 
ثابت مانده است، اما هزینه های تولید مانند 
حمل و نقل، نهاده های دامی، واکسن، دارو 
و سایر هزینه ها همچون حقوق و دستمزد 
افزایش قابل توجهی داشته که این مسئله 
قیمت تمام شده شیرخام را بالاتر از نرخ 
مصوب رسانده است. یکی دیگر از دامداران 
معترض از سامانه بازارگاه جهادکشاورزی 
انتقاد می کند می گوید: دامدار پول نهاده 
ها به صورت نقد  پرداخت می کند، اما علوفه 
با تاخیر چند ماهه به دست مان می رسد؛ 
ما نهاده ها را سلف خری می کنیم. پیش 
خرید نقدی محصولات تولیدی به قیمت 
واسطه  می گویند.  خری  سلف  را  معین 
خریدار محصولات کشاورزی، محصولی را 
که دهقان چندماه دیگر به دست خواهد 
آورد از قبل معامله می کنند و بابت آن 
بیعانه أی به او می دهند و تعهد می گیرند 
که کالا به بهایی ارزانتر از بازار تحویل واسطه 
داده شود. این را سلف خری می گویند. 
برای دامی که در دامداری است، صاحب 
دامداری یا باید علوفه خریداری کند و تا دام 
را زنده نگه دارد و یا دام را به کشتارگاه بدهد. 
اگر دام بدون غذا بماند و کشتار نشود، خود 
به خود تلف می شود؛ حالا دامدارانی که 
توان نگهداری دام خود را ندارند، ناچار به 
کشتار آن می شوند. اسفندریار امینی می 
گوید: از پارسال قیمت کنجاله گندم از ٧۰۰ 
تومان به ۴۰۰۰ هزار تومان رسیده و قیمت 

یونجه ۵۰۰۰ هزار تومان شده! با شرایطی 
جهادکشاورزی  بازارگاه  سیستم  در  که 
وجود دارد و خرید نهاده های دام باید به 
صورت نقد به حساب فروشنده واریز شود، 

میزان کشتار دام خیلی زیاد شده است.

پاسخ به مطالبات کشاوزران 
حالا مسئولان اصفهان تصمیم به رهاسازی 
آب برای شرق اصفهان گرفتند؛ رهاسازی 
آب زاینده رود برای باغات شرق آنهم تنها به 
مدت ۱۰ روز! سرپرست معاونت حفاظت و 
بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان، 
از رهاسازی آب از سد نکوآباد به سمت 
شرق اصفهان در شامگاه شنبه نوزدهم 

تیرماه خبر می دهد. 
محمود چیتیان می گوید: به هیچ عنوان 
برنامه  در  مندرج  حجم  از  غیر  حجمی 
ابلاغی منابع و مصارف جهت باغات، از سد 

زاینده رود برداشت نخواهد شد.
 اما انگار اعتراض کشاورزان شرق به نتیجه 
رسیده است! و اینبار مسئولان کمی دلشان 
به حال کشاورزان سوخته است! اگر آب 
هست چرا قبل از اعتراض رها نکردید؟! و اگر 
نیست چرا تصمیم به رهاسازی آب گرفتید؟ 
نکند آبی نباشد شما از ترس هیاهویی دیگر 
آب را روانه خشکستانهای شرق کرده اید. 
به  را  کشاورزان  خواهد  می  اما  چیتیان 
آرامش دعوت کند. او می گوید: در شرایط 
فعلی نمی توان گفت که مشکل ایجاد شده 
بر اثر چه عواملی است. امیدواریم بتوانیم 
آنها را به آرامش دعوت کنیم و مشکل شان 
را هر چه زودتر برطرف کنیم. برخی منابع 
آگاه می گویند، بعضی از معترضان شرق 
اصفهان به وضعیت آب و حقابه کشاورزی، 
خط لوله انتقال آب به یزد را هم تخریب 
کردند. جنگ آب سالهاست مایه اختلاف 

شده است!
برگرفته از گزارش سمیه مسرور در ایلنا 

و ریحانه سجادی در ایسنا

روایت "نوسان" از کاردی که به استخوان رسیده  و گاوی که مقابل استانداری اصفهان ذبح شد؛

خون بازی شیر
کشاورزان شرق اصفهان می گویند: گفتار درمانی می کنند؛ برای شنیدن وعده و وعیدها نیامدیم

ویدئوی اصلی مربوط به دامداری است که مقابل استانداری گاو آبستنش را سر می برد. صاحب گاو 
مردی سالمند با موهای جوگندمی  است که بالای یک نیسان آبی در کنار گاوش ایستاده و یک 
میکروفن سیم دار در دست دارد. صدا و تصویر واضح است: » آمدم  اینجا تا درد  دلم  را به استاندار بگویم... به این 
نتیجه رسیدم که برای مسئولان کشور زحمت کشیدن فایده ای ندارد! اینجا آمدم تا گاو آبستن ام را سر ببرم.  همان 
بهتر که  بروید و از کشور های دیگر  گوشت و لبنیات و گندم و جو بیاورید ...« بعد از آن، صدای چند معترض شنیده 
می شود. یکی فریاد می زند شیرها را بریز. شیرها را بریز!. شیرها با خون آمیخته می شوند و تصویر تمام می شود. 

"خون بازی شیر" واژه ای است که در ذهن بیننده شکل می گیرد.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

 نوسان:  معاون خدمات شهری شهرداری 
اصفهان گفت: با بهره برداری از پساب تصفیه 
شــده و احداث ۸۶ کیلومتر خط کلکتور، 
پایداری منابع آبی فضای سبز طی ۴ سال 

اخیر در شهر اصفهان تضمین شد. 
حســین امیری، در جلســه علنی شورای 
اسلامی شهر اصفهان که با معرفی پروژه های 
تصفیه و انتقال پساب به فضای سبز، همراه 
بود، اظهار کرد: یکی از دغدغه هایی که در این 
دوره مدیریت شهری با توجه به خشکسالی و 

نبود منابع آبی به وجود آمد، تامین منابع آبی 
فضای سبز بوده است که با حمایت شورای 
شهر و شهردار در همین دوره اقدامات قابل 
توجه و ارزنده ای در جهت حراست از فضای 

سبز شهر اصفهان صورت گرفت. 
وی ادامه داد: با توجه بــه آلایندگی اطراف 
شهر اصفهان و گازهای سمی، چاره ای نداریم 
جز اینکه به سمتی حرکتی کنیم که تاب 
آوری شهر را در جهت زیست پذیری فراهم 
کنیم؛ بر همین اساس برای تامین، انتقال و 

مدیریت توزیع مصرف آب طی ســه سال 
اخیر در همه مناطق برنامه های قابل توجهی

 را اجرا کردیم. 
امیری بیان کرد: ســال ۹٧ بیش از ۹۶ چاه 
ما کاملا خشک شــد، ٧٧ چاه خشک شده 
دارای تاسیسات بود، ۸٧ چاه دارای آبدهی 
ناچیز بود و ۱۰۲ چاه آبدهی متوسط داشت. 
وی افزود: با توجه به جاری شدن رودخانه در 
سال ۹۹ چاه های خشک شده به ۹۰ مورد 
و چاه با آبدهی متوسط به ۱۰٧ مورد رسید 

که این نشان دهنده وابستگی چاه های آبی 
به زاینده رود است. 

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان 
تصریح کــرد: کنتورهای نصب شــده در 
مسیر آب نشان می دهد در سال ۹۶ حدود 
۳٧ میلیــون مترمکعب، ســال  ۹٧ حدود 
۲۶ میلیــون مترمکعب، ســال ۹۹ حدود 
۳۶ میلیون و سه ماهه امســال ۹ میلیون 
مترمکعــب از چاه هــا نیازمند برداشــت

 آب بوده است.

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان مطرح کرد:

پایداری منابع آبی فضای سبز طی 4 سال اخیر
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 نوســان: دبیر اولین جشنواره 
بین المللی صنایع دســتی از 
برگزاری نخستین جشنواره بین 
المللی صنایع دســتی در شهر 
اصفهان از ۱۰ تا ۱3 مردادماه سال 
جاری با مشــارکت و محوریت 
وزارت  و  اصفهان  شــهرداری 
میراث فرهنگی خبر داد و گفت: 
اهدای نشــان جهانی »دست 
خلاق« به 6 هنرمنــد داخلی 
و خارجی از جملــه مهمترین

 برنامه های این جشنواره است.
نصیر ملت در نشست خبری جشنواره 
بین المللی صنایع دســتی با اشاره به 
اینکه بهبود وضعیت فعلــی اصفهان 
دغدغه سیاســت گزاران بوده اســت 
چراکه مسیر توســعه این شهر مبتنی 
بر ظرفیت ها و واقعیت های آن نیست، 
اظهار کرد: استقرار صنایع سنگین یکی 
از دلایل وضعیت حــاد و ویژه اصفهان 
است که با بروز مشکلاتی مانند آلودگی 
آب و خاک و خشکی آب شرایط را برای 
زندگی سخت کرده است. وی ادامه داد: 
آمار مهاجرت طبقه خــلاق از اصفهان 
نگران کننده اســت و اولین اقدام برای 
رفع مشکل، اصلاح مسیر توسعه شهر 

اصفهان به شمار می رود.
نائب رئیس شــورای اســلامی شهر 
اصفهان اظهــار کرد: شــورای پنجم 
شــهر اصفهان با آســیب شناسی در 
این موضوع، بــه ایجاد فرصت برای هم 
اندیشی همه ذی نفعان و دستگاه های 
مرتبط با صنعت گردشگری پرداخت 
و رویداد اصفهان ۲۰۲۰ را تعریف کرد 
تا نتیجه شــروع این رویکرد از ســال 
۲۰۲۰اصلاح مسیر توســعه اصفهان 
باشد. وی بیان کرد: این جشنواره در دو 
سطح ملی و بین المللی برگزار می شود؛ 
در بخش بین الملل نشان بین المللی 
دست خلاق به ســه هنرمند ایرانی و 
سه هنرمند خارجی به واسطه یک عمر 
فعالیت های هنری و خدمت به عرصه 

صنایع دستی اهدا می شود.
رئیس کمیســیون اقتصادی شورای 
اســلامی شــهر اصفهان افزود: برای 
انتخاب هنرمند برتر، افرادی به شورای 
جهانی صنایع دســتی معرفی و بعد از 
انتخاب ۱۰ نفر این افراد به هیئت عالی 
که متشــکل از ۵ داور ایرانــی و ۵ داور 
خارجی است، معرفی و در نهایت شش 
هنرمند برتر داخلی و خارجی برگزیده 

خواهد شد.
ملت تصریح کرد: برگزاری مســابقه 
ویــژه طراحــی فــرش، پوشــاک با 
صنایع دســتی، بســته بندی صنایع 
دستی،استارتاپهای صنایع دستی و ... 

از دیگر بخش های این جشنواره است.
 وی با اشــاره به اینکه برگزاری اجلاس 
مشــترک شــهرهای جهانی و خلاق 
صنایع دســتی از دیگــر بخش های 
جشنواره بین المللی صنایع دستی در 
اصفهان خواهد بود، اظهار کرد: ســال 
گذشته اجلاس جهانی صنایع دستی به 
خاطر بیماری کرونا برگزار نشد و امسال 
همزمان با جشنواره اجلاس به صورت 
مجازی برگزار می شود. وی از برگزاری 
چهار نشســت بین المللی به صورت 
مجازی خبر داد و گفت: این جشنواره با 
محوریت شهرداری اصفهان اجرا میشود 
و با توجه به قرار گرفتن در پیک پنجم 
کرونا زمان برگزاری از ۲۶ تا ۲۹ تیرماه 
به ۱۰ تا ۱۳ مردادماه سال جاری تغییر 

پیدا کرد.

رئیس کمیســیون اموراقتصادی، حقوقی و گردشگری شورای شــهر اصفهان گفت: در 
بودجه ریزی مشارکتی علاوه بر این که بودجه توسط شورای شهر بسته می شود، در مناطق و 
سازمان های مختلف تابع شهرداری بودجه ای ویژه به مبلغ ۴۰۰ میلیارد تومان برای محلات 
شهر تصویب می شود تا در اختیار اهالی هر محله قرار گیرد. پورمحمد شریعتی نیا افزود: هنر 
مدیران شهری، شورای شهر و سازمان های وابسته است که آن امانتی که از نسل های قبل 
تحویل می گیرند را با ارزش افزوده کیفی و معنوی بالاتر تحویل نسل های آینده شهر دهند.

مدیر پروژه مرکز همایش های بین المللی اصفهان گفت: ســالن اصلی این پروژه با ۱۰۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی در حال انجام اقدامات نهایی همچون نصب صندلی ها و موکت 
است. محسن ترابی  ادامه داد: محوطه سازی پروژه با پیشــرفت ۹۸ درصد در حال انجام 
است و تکمیل عملیات اجرایی سنگ مسیر ویژه VIP و پلازا، تکمیل چراغ های ۴ متری 
محوطه ویلاها، تکمیل چراغ های بلاردی محوطه، نصب و سربندی تابلوهای برق پارکینگ، 
نصب و سربندی تابلوهای برق محوطه اقداماتی اســت که در محوطه سازی شده است.

آخرین جزئیات پروژه مرکز همایش های بین المللی بودجه ریزی مشارکتی در شهرداری ادامه یابد

گزارش

گزارش

مهاجرت طبقه خلاق 
از اصفهان

بهره برداری از ۱۰۰ میلیارد ریال پروژه از سوی سازمان فاوا انجام شد؛

شهردار اصفهان ادامه داد: در منطقه ۴ شهرداری 
اصفهان ۴ پروژه بزرگ تحت عنوان مجموعه 
پروژه های میدان پینارت در دست اقدام است 
که قرار است سه مورد از این پروژه ها به زودی 
و در روز عید غدیر افتتاح شود، یکی از این پروژه 
ها با مشکلات آزادسازی مواجه شده است که 
امیدواریم آن را نیز در کنار سایر پروژه ها بتوانیم 
به مردم تقدیم کنیم. وی در ادامه با اشاره به 
وضعیت پروژه سالن اجلاس سران، افزود: این 
پروژه یکی از پروژه های مهم شهرداری محسوب 
می شود، تمام اقدامات لازم برای افتتاح مرکز 
همایش های بین المللی انجام شده است اما 
دارای نواقص جزئی است که در خصوص رفع 
آنها تصمیم گیری های لازم انجام شد. نوروزی با 
بیان اینکه سالن اجلاس سران دارای بخش های 
متعدد و بسیار زیادی مانند فضای سبز، خیابان 
سازی های اطراف و ... است، اضافه کرد: آسفالت 
معابر این پروژه از فردا آغاز و برای سالن اصلی 
اقدامات نهایی مانند نصب صندلی ها، موکت و 
... در حال انجام است. وی با اشاره به تاسیسات 
جلسه  این  در  کرد:  تاکید  پروژه،  این  برق 
موضوعات مکانیکال و الکتریکال برای سرمایش 
و گرمایش این پروژه مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. شهردار اصفهان با بیان اینکه برای تامین 
مالی همه پروژه ها تصمیمات لازم گرفته شد، 
خاطرنشان کرد: آزادسازی و زیرساخت های 
بخش دیگری از حلقه حفاظتی نیز مورد بررسی 
جدی قرار گرفت و قرار شد به سرعت کار 
آسفالت آن آغاز شود. سه تا چهارکیلومتر دیگر 

از این پروژه در آینده نزدیک قرار است به بهره 
برداری رسیده و در اختیار مردم قرار بگیرد. وی 
افزود: به دلیل تعدد پروژه ها و کارهای زیادی که 
در مناطق و سازمان های مختلف انجام شده، بین 
عید قربان تا عید غدیر همه روزه در شهر اصفهان 

افتتاحیه های مختلف شهری برگزار می شود.

افتتاحیه های مختلف در نوبت اجرا 
معاون عمران شهری شهرداری اصفهان نیز در 
حاشیه این جلسه با اشاره به پروژه های عمرانی 
مختلف شهر اصفهان، اظهار کرد: پروژه حلقه 
چهارم حفاظتی شهر اصفهان یکی از پروژه های 
بزرگ شهر اصفهان است که همواره مورد توجه 
و تاکید مدیران شهرداری است به همین منظور 
در ادامه ساخت این پروژه تصمیمات لازم برای 
آزادسازی ها و احداث کیلومتر ۴ تا ٧ این پروژه 
اتخاذ و قرار شد مدیر منطقه ۱۵ ادامه اقدامات 
آزادسازی را انجام دهد تا بتوانیم در سریعترین 
زمان ممکن، تکمیل قسمت هایی که قول داده 
شده بود را انجام دهیم. ایرج مظفر تصریح کرد: 
قرار شد در این پروژه زیرگذر قهجاورستان 
و خیابان های متصل به آن تا پایان تیر و اوایل 
مردادماه به پایان رسیده و مورد بهره برداری قرار 
بگیرد. وی اضافه کرد: در این جلسه مقرر شد 
عملیات اجرایی کیلومتر ۲ و ٧۰۰ تا ۴ همچنین 
کیلومتر  ۶۰۰ تا ۱۰۰۰ آغاز، آزادسازی ها 
انجام و عملیات اجرایی این مسیرها آغاز شود. 
امیدواریم با حل مشکلات مالی، این بخش های 
پروژه هر چه سریعتر تکمیل شده و در اختیار 

مردم قرار بگیرد. معاون عمران شهری شهرداری 
اصفهان در ادامه با اشاره به پروژه مرکز همایش 
های بین المللی، افزود: این پروژه شاید تنها یک 
اسم به نظر بیاید اما شامل بخش ها و پروژه های 
متعدد و فراوانی است، ۹۰ هزار مترمربع خیابان 
سازی، احداث ۸ ویلا، موتورخانه مجهز، سالن 
اصلی، ۲۴ دفتر اداری، محوطه سازی، روشنایی 
و ... بخش هایی از این پروژه بسیار بزرگ است 
که تاکنون برای احداث این بخش ها ۴۵۰ 
میلیارد تومان هزینه اجرایی از سال ۹۰ تاکنون 
شده است که با آماده شدن سالن اصلی تا پایان 
تیر و اوایل مردادماه از این سالن می توان استفاده 
و بهره برداری کرد. وی تاکید کرد: همچنین در 
این جلسه برای پروژه های مناطق ۱۵، ۱۴، ٧ و 
۴ تصمیماتی گرفته شد که امیدواریم این پروژه 
ها نیز در موعد مقرر و تا پایان این ماه به بهره 

برداری برسد.   

33۰ میلیارد تومان قرارداد جاری 
مدیر پروژه مرکز همایش های بین المللی 
شهر اصفهان نیز در این جلسه با اشاره به بخش 
های مختلف این پروژه و میزان پیشرفت آن 
اظهار کرد: سالن اصلی مرکز همایش ها با ۱۰۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی در حال انجام کارهای 
نهایی مانند نصب صندلی ها، موکت و ... است، 
دکوراتیو سقف شامل زیرسازی، ساخت و 
نصب ترنج سقف به متراژ ۲۰۰ مترمربع انجام 

گرفته است.  
محسن ترابی با اشاره به اقدامات انجام شده 

فیزیکی ۹۶  پیشرفت  با  بدنه  دکوراتیو  در 
درصد، افزود: اجرا و تکمیل دکوراتیو جایگاه 
تماشاچیان، اجرای گلس های ورودی اصلی 
و فرعی و تکمیل نورپردازی ورودی سالن 
اصلی و جایگاه تماشاچیان در دکوراتیو بدنه 
انجام گرفته است. وی با بیان اینکه نورپردازی 
عمومی سالن شامل مهندسی و خرید چراغ 
جهت نورپردازی عمومی سالن اصلی انجام 
گرفته است، درصد پیشرفت فضای کنکورس 
را ۹٧ اعلام کرد و گفت: اقداماتی نظیر تکمیل 
سنگ کف کنکورس، نصب شیشه های گلس 
وال راهروی طبقه میانی، مهندسی و تکمیل 
زیرسازی دکوراتیو سردر ورودی اصلی سالن 
اصلی و ... در این بخش انجام گرفته است. وی 
با بیان اینکه دفاتر اداری پیشرفت ۹۵ درصدی 
دارد، تاکید کرد: نصب درهای چوبی دفاتر 
اداری، اجرای کامپوزیت دفاتر اداری جنوبی، 
تکمیل اجرای سنگ کف و بدنه و ...  در این 

بخش انجام گرفته است.
ترابی با اشاره به اقدامات انجام گرفته در محوطه 
سازی این پروژه ادامه داد: محوطه سازی با 
۹۸ درصد پیشرفت فیزیکی شامل اقدامات 
بسیاری است، تکمیل عملیات اجرایی سنگ 
مسیر ویژه VIP و پلازا، تکمیل چراغ های 
۴ متری محوطه ویلاها، تکمیل چراغ های 
بلاردی محوطه، نصب و سربندی تابلوهای 
برق پارکینگ، نصب و سربندی تابلوهای برق 
محوطه و ... اقداماتی است که در محوطه سازی 
صورت گرفته است. وی با بیان اینکه بیش از 
۹۰ قراردادهای پروژه ستاره دار و تعریف شده 
است، افزود: روزانه بیش از ۴۲۰ نفر کارهای 
اجرایی این پروژه را انجام می دهند و در این 
پروژه مشغول به کار هستند. مدیر پروژه مرکز 
همایش های بین المللی شهر اصفهان تاکید 
کرد: قراردادهای جاری و در حال اجرای پروژه 

۳۳۰ میلیارد تومان است   

تکمیل 7۰درصد آسفالت 
کیلومتر ۴ تا 7 رینگ حفاظتی 

مدیر پروژه کیلومتر دو و نیم تا هفت رینگ 
چهارم شهر اصفهان نیز در این جلسه از آسفالت 
٧۰ درصد مسیر کیلومتر چهار تا هفتم رینگ 
حفاظتی شهر خبر داد و اظهار کرد: میزان 
پیشرفت کیلومتر چهارم تا هفتم پروژه حلقه 
حفاظتی شهر حدفاصل تقاطع آفتاب تا بهاران 
٧۲ درصد و میزان مسیر آزادسازی شده پروژه  
۹۸ درصد است. ناصر کریمی تصریح کرد: 
چهار لکه برای آزادسازی مسیر باقی مانده در 
کیلومتر چهارم تا هفتم پروژه حلقه حفاظتی 
شهر باقی مانده که دو درصد مسیر را شامل 
می  شود اما همین میزان کم انجام ادامه پروژه 
را با مشکلاتی مواجه کرده است زیرا امکان جا 
به جایی تاسیسات شبکه فشار قوی برق و اتمام 
این بخش از پروژه کار بسیار سختی است. ناصر 
کریمی تصریح کرد: عملیات اجرایی کیلومتر 
۲٧۰۰ تا چهارم رینگ حفاظتی شهر به زودی 
آغاز و آزادسازی  های مربوطه توسط شهرداری 

منطقه انجام می شود.

در نشست بررسی پیشرفت پروژه  های عمرانی شهرداری اصفهان اعلام شد؛

افتتاح پشت افتتاح
از عید قربان تا غدیر همه روزه افتتاحیه های مختلف پروژه های شهری برگزار می شود

citizen

 نوسان:در نودمین برنامه »هر یکشنبه، یک افتتاح« با شعار 
»اصفهان در مسیر امید«، رونمایی از ۱۰۰ میلیارد ریال پروژه های 
سازمان  فاوا در صحن علنی شورای اسلامی شهر اصفهان انجام 
 ،)QR(شد. از جمله مزایای استفاده از پلاک هوشمند کد پستی
کاهش هزینه های اجرایی، آنلاین بودن و قابلیت به روزرسانی 
اطلاعات پلاک، قابلیت خوانش QR روی پلاک از فاصله ۱.۵ 
متری، استفاده در خدمات اورژانسی و حوادث و قابلیت نمایش 

موقعیت مکانی ملک روی نقشه به شمار می آید.
از جمله اقدامات سازمان فاوا فاز دوم طراحی و راه اندازی اتاق مانیتورینگ نظارت 
تصویری حراست شهرداری با هدف تأمین، نصب و راه اندازی سیستم نظارت 
تصویری و تجهیزات مورد نیاز همه دوربین های نصب شده در ساختمان های 
مختلف شهرداری، طراحی و راه اندازی تالار هوشمند شورای اسلامی شهر اصفهان 
با هدف اصلاح وضع موجود سالن جلسات شورای اسلامی شهر و تبدیل آن به 
یک تالار هوشمند، پروژه تأمین و راه اندازی اتصال برق و شبکه داخلی تجهیزات 
باکس های فیبرنوری ٧۲ نقطه ترافیکی با هدف نگهداری و پشتیبانی از شبکه 
فیبرنوری شهرداری و برقراری ارتباطات این شبکه با دوربین ها، کنترلرها و 

تجهیزات ترافیکی است.
اقتصادی  مالی،  معاونت  یکپارچه سازی سامانه های حوزه  فاز نخست  اجرای 
شهرداری اصفهان با هدف تسهیل و شفاف سازی همه فرآیندهای حوزه معاونت 
مالی، اقتصادی و ارتباط سامانه جامع درآمد شهرداری با سایر سامانه های این 
معاونت نظیر مالی، امور قراردادها، سامانه یکپارچه بودجه و اعتبارات )سیبا( 
نیز با هدف مدیریت اطلاعات و فرآیندهای مربوط به تدوین، تصویب، تفکیک 
و تخصیص بودجه و تأمین اعتبارات شهرداری به منظور توزیع عادلانه منابع 
مالی، پیش بینی نیازهای آینده و شناسایی، جذب و بهره برداری از منابع موجود 
شهرداری، سامانه یکپارچه بودجه و اعتبارات )سیبا( و سامانه مناقصات شهرداری 
به نشانی Etender.isfahan.ir با هدف مکانیزه کردن فرآیندهای مربوط به 
امور قراردادها و امکان برقراری ارتباط با سایر سامانه های معاونت مالی، اقتصادی 
شهرداری از دیگر پروژه های رونمایی شده سازمان فاوا است. فاز دوم سامانه 
کنترل عملیات و مدیریت پروژه های شهرداری اصفهان به منظور یکپارچه سازی 
گردش اطلاعات و مدیریت پروژه ها در راستای تحقق اهداف و سیاست های اسناد 
راهبردی شهرداری از جمله سند چشم انداز اصفهان و استقرار استاندارد مدیریت 
پروژه )پی. ام. باک)PMBOK(( اجرا شده است همچنین سامانه هوشمند و 
مکان مند قراردادهای خدمات شهری و فضای سبز و نگهداری و تعمیرات با هدف 
ایجاد یک نظام سازمانی مکانیزه و خودکار به منظور کنترل و نظارت بر عملکرد 
پیمانکاران دو حوزه مدیریت خدمات شهری و سازمان پارک ها و فضای سبز 

راه اندازی شد.
درگاه جامع الکترونیکی شهرداری اصفهان به نشانیwww.isfahan.ir با تاکید 
بر سیاست های آشکار و صریح، بروکراسی شفاف، پاسخگویی در قبال فعالیت ها 
و مشارکت فعال مردم در امور اجتماعی همچنین فاز نخست تأمین سامانه میز 
خدمت شهرداری به نشانیmy.isfahan.ir به منظور ارائه خدمات غیرحضوری، 
کاهش مراجعات، ارتقا رضایت و افزایش اعتماد شهروندان به خدمات شهرداری 
و ثبت درخواست های الکترونیکی شهروندان همچنین سامانه پروفایل شهروندی 
به نشانی Profile.isfahan.ir با هدف مدیریت یکپارچه اطلاعات شهروندان 

اصفهان در ارائه خدمات از دیگر پروژه های سازمان فاوا به شمار می آید.
سامانه هر شهروند یک داوطلب به نشانی Davtalab.isfahan.i، فاز دوم 
نقشه ۱:۲۰۰۰ دیجیتال حاشیه شهر اصفهان با هدف تهیه نقشه یک دوهزارم 
دیجیتال در مناطق دو، هفت، ۱۱، و۱۲ تا انتهای محدوده عکس برداری شهر به 
منظور پاسخگویی به شهروندان و ارائه تحلیل ها و گزارش های آماری مکان مبنا، 
تهیه نقشه پایه و تمرکز کلیه فعالیت های مکانی شهرداری، سامانه خدمات 
افزایش شفافیت  با هدف   mapservice.isfahan.ir نشانی به  نقشه ای 
اطلاعات، حذف رانت های اطلاعاتی و دسترسی آسان مخاطبان به اطلاعات 
و  و ۹۵  سال های ۸۵، ۸۸، ۹۱  ماهواره ای  تصاویر  موجود،  وضع  نقشه های 
نقشه های هوایی دیجیتال سال ۹۲ نیز از جمله طرح های این سازمان است که 

امروز به صورت رسمی به بهره برداری رسید.
امضا ۲ تفاهم نامه برای نصب پلاک های جدید 

علیرضا صادقیان، معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهردار اصفهان ضمن 
قدردانی از معاونت خدمات شهری، سازمان فاوا و سازمان زیباسازی در اجرای 
پروژه نصب پلاک های پستی شهر، اظهار کرد: با اداره پست دو تفاهم نامه برای 
نصب پلاک و کد پستی و دیگری برای توسعه سرای هشت و به منظور اختصاص 
کد پستی و پلاک پستی در زمان صدور پروانه ساخت امضا شده است. وی با بیان 
اینکه تفاهم نامه نخست اختصاص کد پستی به منازل در وضعیت موجود است، 
تصریح کرد: تفاهم نامه دوم پروژه تکمیل کننده برای آینده پلاک های شهر منعقد 
شده است، یعنی شهروندان هنگام دریافت پروانه کد پستی را دریافت خواهند کرد.

 تخصیص کد پستی هنگام صدور پروانه 
حمیدرضا رضایت معاون فنی اداره کل پست استان اصفهان نیز اظهار کرد: 
جلسات متعددی برای اجرای این پروژه در سنوات گذشته برگزار شد و از اواخر 
سال ۹۹ در منطقه هشت به صورت پایلوت اجرا شد. وی با بیان این که در این 
پروژه برای هر ساختمان یک پلاک در نظر گرفته شده که مجموع آن ٧۵۰ هزار 
قطعه پلاک برای شهر اصفهان می شود، افزود: پیشتر پلاک ها برای هر واحد 
ساختمانی تولید و نصب می شد اما از این پس برای هر ساختمان یک پلاک 
تولید و ساخته می شود بدین سبب در طراحی جدید به صورت بارکدخوان، هزینه 
اجرای پروژه تا ۵۰ درصد کاهش می یابد. معاون فنی اداره کل پست استان 
اصفهان تصریح کرد: پروژه تکمیل کننده نصب پلاک در دست اقدام است که 
تفاهم نامه آن به زودی با شهرداری منعقد خواهد شد تا به وسیله آن کد پستی 
به مکان های جدیدالاحداث نیز تخصیص داده شود. رضایت ادامه داد: با اجرای 
این تفاهم نامه در زمان صدور پروانه کد پستی به مکان تخصیص یافته و در 
بانک اطلاعاتی شهرداری موجود خواهد بود. این گام مهمی برای تحقق شهر 

هوشمند خواهد بود.

پلاک های هوشمند 
بر سر در خانه های اصفهان

 نوســان:  معاون مالی و اقتصادی شهردار 
اصفهان گفت: در چهار سال گذشته هفت هزار 
و ۳۰۰ شغل دائم در بخش فعالیت ساختمانی 
و مشــارکتی ایجاد کردیم که موجب رونق 

فعالیت های اقتصادی در شهر شده است.
مرتضی طهرانی، اظهار کرد: در چهار ســال 
گذشته بیشترین ســرمایه گذاری در بخش 
ساختمان بوده به طوری که بالغ بر ۴۲۰ هزار 
متر مربع مشارکت انجام شــده و پروژه ها در 
حال ساخت و ساز است. وی با اشاره به اشتغال 
حاصل از این فعالیت های اقتصادی، تصریح 
کرد: بر اســاس اطلاعات و آمار به ازای هر ۵٧ 

متر ساختمانی که به جریان افتد یک اشتغال 
ثابت ایجاد و ۲۰ شغل غیرمستقیم مرتبط با 
ساختمان سازی فعال خواهد شد. معاون مالی 
و اقتصادی شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: 
در چهار سال گذشته هفت هزار و ۳۰۰ شغل 
دائم در بخش فعالیت ساختمانی و مشارکتی 
ایجاد کردیم که موجــب رونق فعالیت های 
اقتصادی در شهر شده اســت. وی ادامه داد: 
بر اساس آمار اعلام شــده از سوی استانداری، 
اصفهان جز شهرهایی است که میزان بیکاری 
در آن کاهش یافته که شــاید بخشــی از آن 
حاصل فعالیت های اقتصادی شهرداری باشد. 

طهرانی گفت: علاوه بر مشــارکت ها، ســال 
گذشــته بیش از پنج هزار میلیارد تومان در 
پروژه های عمرانی شهر هزینه شده و بالطبع 
موجب رونق اقتصادی در شــهر شده است. 
وی با بیان اینکه در چهار سال اخیر یک هزار 
و ۸۳۰ میلیارد تومان پروژه مشارکتی با بخش 
خصوصی منعقد شده که این حرکت باید با 
سرعت و ظرفیت بیشــتری ادامه پیدا کند، 
تصریح کرد: در ســال جاری بیش از یک هزار 
میلیارد تومان در بودجه برای مشــارکت ها 
پیش بینی کردیم که در سه ماه نخست سال 
به یک چهارم مشارکت ها دســت یافته و از 

برنامه عقب نیفتادیم و امیدواریم در ۹ ماه دیگر 
سال نیز محقق شود.

معاون مالی شهردار اصفهان اعلام کرد:

ایجاد ۷۳۰۰ شغل در حوزه مشارکت ها

شـهردار اصفهـان گفت: از عیـد قربان تا عیـد غدیر همه روزه در شـهر اصفهـان افتتاحیه های 
مختلـف پـروژه های شـهری برگزار می شـود. قدرت الـه نوروزی، شـهردار اصفهان در حاشـیه 
جلسـه هفتگی بررسـی پیشـرفت پروژه  هـای عمرانی شـهرداری اصفهـان گفت: با توجـه به روزهـای پایانی 
دوره پنجـم مدیریـت شـهری و لزوم جمـع بندی اقدامـات، همه پـروژه هـا در مناطق مختلف شـهر اصفهان 
مـورد بحث و بررسـی قـرار گرفت. وی بـا تاکید بر اینکـه در منطقه ۱۴ شـهرداری اصفهان، خیابـان 36 متری 
سـودان طـی روزهای آینـده افتتاح و میـدان امید کلنگ زنی می شـود، تصریـح کرد: همچنیـن در منطقه 7 

تصویـب شـد یک ورزشـگاه بـزرگ و چند پـروژه دیگر در اوایـل مرداد افتتـاح و کلنگ زنی شـود. 

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

 دیدگاه     

رضا اردکانیان، وزیر نیرو با تاکید بر اینکه نهایت تلاش باید براي جلوگیري از بروز 
خاموشي در بخش خانگي به کار بسته شود، خاطرنشان کرد: در این روزهاي کرونایي 
اهمیت استمرار تامین برق بیمارستان ها و مراکز حساس و حتي خانه هاي مردم بسیار 
مهم و خط قرمز ماست. اردکانیان افزود: شرکت هاي توزیع برق در سراسر کشور موظف 
هستند با دقت کافي جداول احتمالي خاموشي را منتشر و به صورت گسترده در رسانه 

ملي و کانال هاي ارتباطي با مردم منتشر کنند.

خاموشي بدون برنامه  در بخش خانگي ممنوع شد
امیدعلي پارسا، رییس سازمان مالیاتي گفت: از ۳٧۰ هزار میلیارد تومان معوقه مالیاتي 
تنها ۲۰ هزار میلیارد تومان قابل وصول است. او گفت: اقتصادهاي موفق دنیا حدود 
۲۰درصد تولید ناخالص داخلي خود، مالیات وصول مي کنند، اما چنین امکاني فعلا براي 
اقتصاد ما فراهم نشده است. او افزود: با این قوانین و مقررات کشور ما میزان فرار مالیاتي 
حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان است که ۵۰ هزار میلیارد تومان آن اجتناب مالیاتي است 

که به مجموع این دو مورد شکاف مالیاتي اطلاق مي شود.

معوقه مالیاتي را نمي توانیم وصول کنیم

»تورم«؛ مالیات دولت
برای پول تورم زدگان

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان : فرشاد مومنی اســتاد دانشگاه در جریان یک نشست 
مجازی به سندی اشاره کرد که طبق آن دولت در سال 8۹ از آثار 
افزایش قیمت حامل های انرژی بر زندگی مردم اطلع داشته اما 
همچنان برنامه خود را اجرا کرده اســت. این اقتصاددان گفت: 
گزارش رســمی بانک مرکزی تحت عنوان خلاصه ی تحولات 
اقتصادی کشور که در سال ۱3۹۱ منتشر شد فهرستی که از آثار 
قابل انتظار می دهد: ۱- قیمت تمام شــده ی محصولات انرژی بر 
جهش پیدا خواهد کــرد. ۲- هزینه های حمــل و نقل افزایش 
چشمگیر پیدا خواهد کرد. 3- توان مالی تولیدکنندگان سقوط 
خواهد کرد. ۴- قدرت خرید مصرف کنندگان سقوط خواهد کرد. 
همه ی اینها در سند رسمی منعکس شده و بدین معناست که از 
پیش می دانستیم این اتفاقات می افتند. آنچه می خوانید اما برخی 
از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به 

خود معطوف کرد؛

دریافت مالیات از پایانه هاي فروشگاهي
رییس سازمان امور مالیاتي در همایشي تحت عنوان »نقد و بررسي مالیات 
بر عایدي سرمایه«، با اشاره به اینکه قانون پایانه هاي فروشگاهي تا پایان 
سال جاري و در چهار فاز اجرایي خواهد شد گفته است: در مرحله اول با 
فراهم شدن زیرساخت ها حدود یک میلیون دستگاه کارتخوان به سازمان 
امور مالیاتي متصل شده است و در حال حاضر در پایان هر روز ۲۰ هزار 
رکورد در سازمان مالیاتي ثبت مي شود و در فاز بعدي همه زیرساخت هاي 
نرم افزاري و سخت افزاري اجراي این قانون فراهم خواهد شد. در این بین 
آلبرت بغوزیان با اشاره به اتصال یک میلیون دستگاه کارتخوان به سازمان 
امور مالیاتي بر این باور است که هر چه معاملات در کشور به سامانه هاي 
از بانک هاي اطلاعاتي بیشتر شود  تا استفاده  امور مالیاتي متصل شوند 
مسلما کارها تسریع شده و فرار مالیاتي را نیز محدودتر و سخت تر خواهد 
کرد. بغوزیان در این باره به »اعتماد« گفت: بنده در مصمم بودن رییس 
سازمان امور مالیاتي براي اجراي این طرح هیچ شکي ندارم اما اینکه واقعا 
مي توان این موضوع را پیاده کرد یا نه و مقاومت ها را از بین برد کمي 

تردید دارم.

شخصا به بازار سرمایه خوشبینم!
علی احمدی، دانشجوی دکتری مالی دانشگاه یورک در یادداشتی نوشت: 
شما اگر جزو دسته اول باشید نگاه تون به سقف های قیمتی سال ۹۹ هست 
و انتظار دارید قیمت به اون نقاط برگرده تا راضی باشید. این یعنی برای 
بسیاری افراد فقط در صورتی رضایت حاصل می شه که قیمت سهام چهار 
تا شش برابر رشد کنه. اما اگر جزو دسته دوم باشید در بین این همه 
بازار راکد از جمله دلار و ملک و … به محض اینکه بازده شما به ۱۰۰ 
درصد یا بیشتر برسه بسیار راضی و خوشحال خواهید بود و چه بسا ترجیح 
می دید سودتون رو از بازار بکشید بیرون و همه تلاشتون رو بکنید تا مجدد 
بازار راه بیندازید تا دوباره در قیمت های جذاب قادر به  فشار عرضه در 
خرید باشید. وی اضافه کرد: شخصا به اینکه ماه های خوبی پیش روی 
بازار باشه خوشبینم و دلیلی برای بدبینی به این روزهای بازار نمیبینم 
ولی برای اینکه درک درست تری از شرایط بازار داشته باشم و اعصاب و 
روحیه خودم رو بتونم بهتر مدیریت کنم علاوه بر حال و هوای خودم به 
تصمیمات گروه دوم هم خیلی زیاد فکر می کنم. یک جمله اغراق آمیز 
هم بگم و تمام: قدرت و تعیین کنندگی بازار از این به بعد در دست گروه 
ماه های پیش رو قدرت  بازماندگان سال های قبل در  و  بود  دوم خواهد 
تعیین کنندگی نخواهند داشت و بهترین استراتژی برای اونها تلاش برای 

پیش بینی تحرکات گروه دوم هست.

 ما، جهان و واکسن کرونا
 دکتر لطفعلی بخشی می گوید: طنز دردناک قضیه اینجاست که با وجود 
ساحت ٧ نوع واکسن، طبق آمارها ما کمترین تعداد واکسیناسیون کرونا را 
در جهان داریم و در آستانه موج پنجم کرونا هستیم. این اقتصاددان اضافه 
کرد: این نمونه به خوبی بیانگر ضدیت با کار گروهی و تلاش برای خودنمایی 
از بودجه دولت توسط برخی مدیران ایرانی است. آیا بهتر نبود این همه توان 
در روی یک یا دو واکسن متمرکز می شد که در این صورت سرعت انجام 
کار افزایش یافته و هزینه های کار، انجام آزمایش های حیوانی و انسانی، 

ایجاد خط تولید و طراحی شیشه و بسته بندی بسیار کاهش می یافت.

قانونی برای تمام فصول
دکتر فرهاد نیلی در یادداشتی نوشت: تجربه بشری به ملت ها آموخت اگر 
در غیاب بانک مرکزی مستقل، مقتدر و پاسخگو، نظام پولی و مالی از 
پول فیزیکی به اعتباری منتقل شود، کسری های بودجه تورم می آفرینند. 
در این شرایط نوآوری های مالی، منشأ بحران های بانکی می شوند. درس 
دوم آن بود که استقلال و اقتدار بانک مرکزی، فقط در قانون قابل تنفیذ 
است. وی اضافه کرد: تجربه تلخ ابرتورم های نیمه اول قرن بیستم نشان داد 
یکی از ارکان کشورداری در دنیای مدرن، تامین اقتدار بانک مرکزی در 
کنترل گردش پول بین بانک مرکزی، دولت و بانک ها است. در غیاب چنین 
اقتداری، بی ثباتی همه دستاوردهای اقتصادی را بر باد می دهد. وی تاکید 
کرد: انتقال پول از بانک ها به خزانه دولت، در مقابل انتقال اوراق بدهی از 
خزانه به بانک ها، تراز پول را چنان در اقتصاد برقرار می کند که تقاضای کل، 
خارج از اراده بانک مرکزی تغییر نکند؛ برخی از بازیگران بازار مالی، در ازای 
نقدشوندگی بیشتر، بازده از دست می دهند و سایرین، اوراق مدت دار را 

جایگزین منابع نقد خود می کنند.

پرده برداری از یک سند دولتی

بررسی های  معاونت  گزارش  اساس  بر 
دوم  آغاز سال  با  تهران،  اتاق  اقتصادی 
همه گیری کووید۱۹، بهبود اقتصادی در 
بسیاری از نقاط جهان در حال رخ دادن 
است. اما آخرین نتایج نظرسنجی نشان 
می دهد که مشکلات جدیدی نیز در حال 

ظهور هستند.
همه گیری کووید ۱۹ همچنان در صدر 
رشد  روی  پیش  ریسک های  فهرست 
شرکت کننده  کشورهای  در  اقتصادی 
اما  دارد،  قرار  نظرسنجی مک کنزی  در 
سهم مدیرانی که همه گیری را مهم ترین 
قابل توجهی در  ریسک می دانند به طور 
مقایسه با آوریل ۲۰۲۱ کاهش یافته است. 
در مقایسه با ماه مزبور، پاسخ دهندگان در 
همه گیری  نیز  توسعه یافته  اقتصادهای 
می دانند. ۲۸  حادتری  بسیار  نگرانی  را 
درصد از مدیران بنگاه ها که نیمی از آنها از 
اقتصادهای نوظهور هستند، همه گیری را 
به عنوان خطری برای رشد اقتصاد داخلی 
عنوان کرده اند که با وجود کاهش این رقم 
نسبت به قبل، ولی همچنان مهم ترین 
تهدید تلقی می شود. در نظرسنجی قبلی، 
توسعه یافته  اقتصادهای  از  درصد   ۶۵
همه گیری را به عنوان خطری برای رشد 
کشورهای خود شناسایی کرده بودند که 

در نظرسنجی اخیر به کاهش یافته است. 
تهدیدهای

 جدید
همان طور که از سهم همه گیری به عنوان 
اقتصادی  یک ریسک بزرگ برای رشد 
کاسته می شود، تهدیدهای جدید؛ تورم 
و اختلالات در زنجیره تامین بیشتر مورد 
شتاب  با  است.  پاسخ دهندگان  توجه 
گرفتن بهبود اقتصادی در مناطق مختلف 
جهان، بیشتر پاسخ دهندگان تهدیدی 
به غیر از همه گیری کووید۱۹ برای رشد 
همین  در  می کنند.  عنوان  اقتصادی 
حال، سهم ریسک تورم در رشد، )دومین 
ریسک شایع، که تقریبا دو برابر بیشتر از 
آوریل ۲۰۲۱ است( و اختلالات در زنجیره 

تامین، افزایش یافته است.
به  پاسخ دهندگان  از  درصد  اکنون ۲۸ 
تورم اشاره می کنند، این در حالی است که 

سهم آن نسبت به مارس و دسامبر سال 
۲۰۲۰ به ترتیب ۱۲ واحد درصد و هشت 
واحد درصد افزایش یافته است. اگرچه 
می دهد  نشان  پاسخ ها  متوسط،  به طور 
که همه گیری کووید ۱۹ همچنان تهدید 
در  است؛  جهانی  رشد  برای  بزرگ تری 
عین حال، پاسخ دهندگان بر این باورند 
که ایجاد اختلال در زنجیره تامین، ریسک 
بیشتری برای رشد بنگاه های آنها نسبت 

به نظرسنجی های قبلی دارد.
 این اختلالات با تقاضای ضعیف مشتری 
به عنوان عمده ترین ریسک رشد بنگاه 
مرتبط است، که ۲۸ درصد عنوان شده 
و در اوایل سال جاری از ۱۶ به ۱۹ درصد 
این  به  دهندگان  پاسخ  است.  رسیده 
نظرسنجی، اختلالات در زنجیره تامین را 
به عنوان اصلی ترین خطر همراه با نگرانی 
بیشتر از قبل، برای رشد بنگاه های خود 

عنوان می کنند.
براساس مناطق، نظرات مدیران بنگاه ها در 
مورد بزرگ ترین تهدیدها و ریسک هایی 
که مانع رشد می شوند، تغییر کرده است. 
در آمریکای شمالی، پاسخ دهندگان غالبا 
تورم را به عنوان ریسک رشد )۴۵ درصد( 
و به دنبال آن، اختلال در زنجیره تامین، 
افزایش  و  داخلی  درگیری های سیاسی 
مالیات عنوان می کنند؛ این درحالی است 
که در آمریکای لاتین، پاسخ دهندگان بر 
این باورند که اختلافات سیاسی داخلی 
بیش از همه گیری )۴۳ درصد، در مقابل 

۳۲ درصد( مانع رشد است. 
در حالی که نگرانی ها در خصوص بیکاری 
است  کاهش  حال  در  متوسط  طور  به 
)حتی در اروپا، که از سپتامبر ۲۰۲۰ پاسخ 
دهندگان بیش از دیگران انتظار افزایش 
بیکاری را داشتند(، نظرات مدیران در این 
خصوص در مناطق جغرافیایی متفاوت 
آسیا-  مناطق  در  پاسخ دهندگان  است. 
اقیانوسیه، هند و آمریکای لاتین تقریبا 
به طور مساوی انتظار دارند نرخ بیکاری 
در کشورشان، افزایش و یا کاهش یابد. به 
طور کلی مدیران اجرایی همچنین عنوان 
کرده اند که نرخ بهره در حال افزایش است. 
بیش از نیمی از آنها انتظار دارند که نرخ 

بهره در شش ماه آینده افزایش یابد، در 
حالی که در سه ماهه قبلی این رقم ۳۸ 

درصد بود. 
به  پاسخ دهندگان  نظرات  حال  این  با 
در  است.  متفاوت  هم  منطقه  تفکیک 
آمریکای شمالی و لاتین به ترتیب ٧۰ 
دهندگان  پاسخ  از  درصد  و ۶۴  درصد 
انتظار افزایش نرخ بهره را دارند؛ در حالی 
که در هند، تنها ۲۲ درصد از آنها بر این 

باورند.

تداوم پیشرفت اقتصادی
 در جهان

به طور متوسط و در همه مناطق جهان به 
جز هند و بازارهای در حال توسعه )ازجمله 
خاورمیانه، آفریقای شمالی، آسیای جنوبی 
و صحرای آفریقا(، مدیران بنگاه ها رویکرد 
داخلی  اقتصاد  خصوص  در  درخشانی 
از  خود پیش بینی می کنند. ٧۳ درصد 
آنها بر این باورند که شرایط اقتصادی شان 
اکنون بهتر از شش ماه گذشته است، در 
حالی که در نظرسنجی سه ماهه قبل، این

 رقم ۵۳ درصد بود، و این برای اولین 
بار طی سه سال گذشته است که اکثر 
در  شرایط  بهبود  از  پاسخ دهندگان 

کشورهای خود خبر می دهند. 
در بسیاری از مناطق، اکثر پاسخ دهندگان 
در  آنها  داخلی  اقتصاد  که  باورند  براین 
ماه های اخیر بهبود یافته است؛ به ویژه در 
اروپا، که پاسخ دهندگان موافق با این نظر، 
تقریبا سه برابر ماه مارس هستند و از بهبود 

شرایط گزارش می دهند. 
در مقابل، تنها یک سوم مدیران در هند از 
بهبود شرایط خبر می دهند، در حالی که 
در سه ماهه گذشته ۹۰ درصد از آنها بر این 
باور بودند. در بازارهای در حال توسعه هم، 
ادعا کرده اند  ۴۰ درصد پاسخ دهندگان 
که اقتصاد داخلی آنها بهتر شده، در حالی 
که در مقابل افراد بیشتری؛ ۵۵ درصد 
گزارش می کنند که شرایط بدتر است. 
اکثریت  مناطق ،  بیشتر  در  کلی  به طور 
پاسخ دهندگان اظهار می کنند که اقتصاد 
ملی آنها در ماه های اخیر بهبود یافته است. 
شرکت کننده ها در این نظرسنجی بر این 

باورند که پیشرفت های قابل توجهی در 
اقتصاد جهانی رخ خواهد داد و ٧۰ درصد 
را  جهان  اقتصاد  کنونی  شرایط  آنها  از 
بهتر از شش ماه گذشته، می دانند )این 
سهم بیشترین رقم طی ۱۰ ساله گذشته 
است(. در نظرسنجی مشابه قبلی در دوران 
در  پاسخ دهندگان  دیدگاه  همه گیری، 
نوظهور در مورد چشم انداز  اقتصادهای 
اقتصاد جهانی بسیار مثبت تر از همتایان 
خود در اقتصادهای توسعه یافته بود در 
حالی که در نظرسنجی اخیر، نظرات آنها 

تقریبا مشابه یکدیگر است.

افزایش 
خوش بینی مدیران

سوالات  به  اجرایی  مدیران  پاسخ 
رشد  وضعیت  مورد  در  نظرسنجی 
اقتصادی در ماه های آینده، نشان دهنده 
چشم انداز مثبت تری نسبت به گذشته 
است. ٧۹ درصد از آنها انتظار دارند که 
طی شش ماه آینده شرایط در کشورشان 
بهبود یابد و اکثر پاسخ دهندگان در مناطق 
نیز )حتی در هند و سایر بازارهای در حال 
توسعه( انتظار بهترشدن اوضاع را دارند. در 
مجموع در طول سال ۲۰۲۱، چشم انداز 
مدیران بنگاه ها در مورد اقتصاد جهانی 
به طور فزاینده ای خوشبینانه است. عامل 
دیگری که نشان از خوشبین شدن مدیران 
بنگاه ها در خصوص رشد جهانی می دهد 
به  رشد  بر  مبتنی  سناریوهای  انتخاب 
عنوان محتمل ترین نتیجه برای اقتصاد 
است. در مقایسه با آوریل ۲۰۲۱، در سه 
سناریوی محتمل کنترل موثر همه گیری 
کووید ۱۹ به جای از بین بردن کامل آن، 
انتخاب شده است. در بین ۹ سناریوی 
مطرح شده در خصوص تاثیر همه گیری 
از  بار  اولین  برای  اقتصاد،  بر  کووید ۱۹ 
جولای ۲۰۲۰ تاکنون، ۲۵ درصد از پاسخ 
دهندگان سناریو مهار اثرات ویروس بر 
اقتصاد  سریع  رشد  و  عمومی  سلامت 
و بهبود آن را بیشتر از سایر سناریوها 
انتخاب کرده اند؛ این درحالی است که تنها 
۱٧ درصد از آنها در آوریل ۲۰۲۱ بر این 

سناریو باور داشتند. 
سناریو  جایگزین  سناریو  این  درواقع 
و  سلامتی  بر  ویروس  تاثیر  استمرار 
رشد آهسته تر در کوتاه مدت به عنوان 
است.  شده  عنوان  حالت  محتمل ترین 
در میان پاسخ دهندگان تنها ۱۹ درصد 
سناریو استمرار تاثیر ویروس بر سلامتی 
و رشد آهسته تر در کوتاه مدت را انتخاب 
کرده اند که این رقم در مقایسه با دوره 
یافته  کاهش  درصد  واحد   ۱۰ گذشته 

است.

بر اساس آخرین نظرسنجی انجام شده توسط مک کنزی بررسی شد؛

چشم انداز مثبت ۲۰۲۱ 
با کاهش تهدید پاندومی کرونا، برای رشد اقتصادی، سهم ریسک تورم و اختلالات در زنجیره تامین، افزایش یافته است

 نوسان: احمد یزدان پناه، اقتصاددان 
در یادداشــتی به دغدغــه های اصلی 
اقتصاد همچون تورم و مالیات تورمی 
پرداخته و به این پرســش که»چگونه 
دولت ها با وضع مالیات بر تورم به کرامت 
آدمیان لطمه می زنند؟« پاســخ داده 

است: 
صنعت چاپ معمولا صنعتی پرمنفعت 
اســت، به خصوص اگر دست به چاپ 
پول بزنــد. بانک های مرکــزی با یک 
عملیات ساده حسابداری، یعنی چاپ 
پول را به صورت ثبت یــک معامله در 
دفاتر خــود ثبت و ضبــط می نمایند. 
به عبارت دیگر، آنها برای کســب یک 
دارائی می توانند یــک بدهی فرضی و 
موهوم را در مقابل حســاب پول هایی 
که چاپ کرده انــد منظور نمایند. برای 
مثال، اگر بانک مرکزی نیاز به ساختمان 
دیگری از آنچه دارد پیــدا نماید، تمام 
آنچه را که باید انجام دهد آن است که 
معادل وجهی را که باید به فروشنده آن 
ساختمان بپردازد، از گاوصندوق بانک 
بیرون کشد. پس از اتمام معامله، بانک 
مرکزی از طرف دارائی هــای ترازنامه 
خود یک ساختمان دارد و همزمان در 
سمت بدهی های ترازنامه  خود معادل 
میزان پولی که در بانک بابت خرید آن 
دارائی خارج کرده، می آورد؛ یعنی ثبت 

می کند.
قرض دهی بانک های مرکزی به دولت ها 
در حوزه ای دیگر تورم زائی شــدیدی 
دارد یعنــی وقتی بانک هــای تجاری 
و در کل شــبکه بانکی ایــن پول های 
منتشرشــده بانک مرکزی را به عنوان 
بذر و دانه تولید پــول بانکی به صورت 
سپرده و اعتبار بیشــتر و بیشتر به کار 
می برند،   بدین گونه که وقتی دولت ها 
پول های قرض گرفته از بانک مرکزی 
را خرج می کنند این پول ها در نهایت به 
شکل بانکی و بانک های تجاری به شکل 
پس انداز و سپرده برمی گردد. بانک های 
تجاری به نوبه خود از این پول ها و وجوه 
سپرده شده برای خلق سپرده و اعتبار و 
تسهیلات بیشتر به متقاضیان استفاده 
می کنند. این سونامی پولی توسط شبکه 
بانکی که با محدودهای کمی هم چون 
نگه داری ذخیره قانونی از سپرده های 
مردم نــزد بانک مرکــزی و نگه داری 
درصــدی از آنها برای پاســخ گویی به 
تقاضای پول نقد توسط سپرده گذاران 
همراه است با »ضریب فزاینده« ای خلق 
پول شبکه بانکی را شکل می دهد که در 
کشورهای در حال توسعه متوسط آن را 

می توان ۵ فرض کرد!
 بنابراین، کل پول در یک اقتصاد خیلی 
بیشــتر از آن چیزی اســت که بانک 
مرکزی منتشــر یا چاپ می کند. وقتی 
آن پول که »عرضه پول« نامیده می شود 
با میزان کالاها و خدمات در دســترس 
مردم متوازن نباشد و این دو با هم رشد 
نکرده باشــند، آنگاه باید شاهد قحطی 
مصنوعی و تشکیل صف های طولانی 
مردم تورم زده بــرای کالاها و خدمات 
مورد نیاز زندگی باشیم و بالا رفتن مداوم 
ســطح عمومی قیمت ها )یعنی تورم( 
»کرامت« عموم مردم را خدشه دار کند. 
در چنین بازار شامی، »تورم«، مالیاتی 
برای مردم وضــع می کند که به صورت 
جریمه ای بر نگهدارنــدگان پول نقد و 
کسانی که نمی توانند ارزش پول ناقابل 
جیب خود را حفظ کنند، عمل کرده و 
فشــاری مضاعف بر آنها وارد می نماید. 
تورم زدگانی که توان مالی و توان مقابله با 
کاهش ارزش پول خود با سرمایه گذاری 

های مناسب را، چون دیگران، ندارند.

چشم اندازعمومی مدیران بنگاه ها در مورد اقتصاد همچنان در حال بهبود است. همان طور که 
تعداد بیشتری از اقتصادها در حال خروج از بحران کووید ۱۹ هستند، ذهنیت در مورد تهدیدهای 
بالقوه هم در حال تغییر است. مطابق با آخرین نظرسنجی انجام شده توسط موسسه مک کنزی در مورد شرایط 
اقتصادی، حرکت مثبت همچنان در بسیاری از کشورها و اقتصادهای جهانی ادامه دارد. با این حال، بررسی ها، 
در  بنگاه ها  مدیران  می دهد.  نشان  نوظهور  اقتصادهای  و  توسعه یافته  اقتصادهای  بین  متفاوتی  کاملا  نتایج 
اقتصادهای پیشرفته اکنون دیدگاه های مثبت تری نسبت به همتایان خود و همچنین تهدیدهای جدید برای 
رشد، گزارش می کنند. همان طور که تهدید همه گیری به عنوان یک خطر بزرگ و جهانی، برای اقتصادها در 
حال کاهش بوده، طبق نظرسنجی صورت گرفته، پاسخ دهندگان براین باورند که مشکلات جدیدی از قبیل 

تورم و اختلالات در زنجیره تامین در حال ظهور است.

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد
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اتفاقات غیرمنتظره خردادماه از جمله گرمای هوا و افزایش مصرف برق، خاموشی را به 
بخش های وسیعی از کشور تحمیل کرد. صنعت نیز بزرگ ترین متضرر این اتفاق بود. این 
موضوع از دریچه شاخص مدیران خرید صنعتی در خرداد۱۴۰۰ قابل لمس است. فشار 
بی برقی به صنایع در حدی بوده که نزدیک به ۱۴درصد شاخص مدیران خرید بخش صنعت 
در خردادماه نسبت به اردیبهشت ماه کاهش یافته است. سایه سنگین بی برقی در حالی 
گسترده شده که شامخ کل اقتصاد نیز با ۵/ ۲واحد افت، وضعیتی نزولی را سپری کرده است.

عباس هاشمي، دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگي ایران از درخواست این انجمن براي 
ممنوعیت واردات لوازم خانگي دست کم براي یک دوره پنج ساله در برنامه هفتم توسعه به 
منظور حمایت از صنایع داخلي خبر داد. هاشمي با اشاره به برخي اظهارنظرها حتي از سوي 
بعضي نمایندگان مجلس براي اجازه یافتن واردات لوازم خانگي، یادآور شد: درخواست ما 
براي ممنوعیت واردات بر اساس مصالح کشور و حمایت از صنایع به ویژه صنایع نوپاي داخلي 
و همچنین صیانت از سرمایه گذاري ها و تلاش هاي انجام شده در زمان تحریم ها است.

 نوســان:محمدرضا پورابراهیمی، 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
میگوید: برق کالای اساســی اســت 
و وضعیــت نامطلوبــی دارد. از طرفی 
مساله تامین مالی در صندوق هم باید 
به صورت ارزی انجام شود. پس ریسک 
طرح هایی که تسهیلات ارزی می گیرند 
ولی درآمد ریالی دارند، بالا است. البته 
این برای نیروگاه هــا صدق نمی کند و 
اینکه امروز آنها دچار مشــکل شده اند 

گواه کوتاهی و بی تدبیری است.
او اولیــن مشــکل را قیمت گــذاری 
دســتوری نرخ برق عنوان کرد و افزود: 
در ایــن شــرایط چگونه می تــوان از 
صنعت دفاع کــرد. صنعــت را از بین 
برده ایم و متاسفانه از سال ۱۳۹۵ هیچ 
ســرمایه گذاری جدیدی انجام نشده 
است. از طرفی دولت مطالبات نیروگاه ها 
را هــم نمی دهد و در عیــن حال مانع 
صادرات برق آنها هم می شــود. در این 
وضعیت باید فاتحه صنعت را خواند. به 
این منظور رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس در حاشــیه نشســت شورای 
گفت وگــو چهار اقدام مختلــف اعم از 
»اصلاح سیاست های اشــتباه وزارت 
نیرو«، »حذف قیمت گذاری دستوری«، 
»فراهم کــردن امکان صــادرات برای 
نیروگاه ها« و »استمهال بدهی نیروگاه ها 
از طریق صندوق توسعه ملی« را برای 
حل چالش های بخش نیروگاهی کشور 
ضروری دانست و به رویه کنونی وزارت 
نیرو در زمینه »ســرکوب قیمت  برق« 
انتقاد کرد. پورابراهیمی در گفت وگو با 
پایگاه خبری اتاق بازرگانی ایران اعلام 
کرد: »قرار است ذیل شورای گفت وگو 
کارگروهی تشــکیل شــود و مباحث 
پیشــنهادی در قالب یک بسته نهایی 
شده تا در دولت ســیزدهم امکان حل 
معضلات بخش نیرو فراهم شود.« وی 
در حاشیه نشست مشــترک شورای 
گفت وگوی دولــت و بخش خصوصی 
گفت: »سیاست های اشتباه وزارت نیرو 
در سال های اخیر به عدم سرمایه گذاری 
در بخش نیروگاهی کشور منجر شده 
اســت؛ موضوعی که عملا به کســری 
در میزان برق تولیــدی در مقابل برق 
مصرفــی در دو بخــش »خانــوار« و 
»صنعتی« در کشور منجر شده است.« 
پورابراهیمــی که تــداوم روند فعلی را 
عامل وخیم تر کردن شــرایط کشــور 
در بخش نیــرو می داند، دربــاره نحوه 
خروج از وضعیت فعلی عقیــده دارد:  
»نیروگاه  هایی که در بخش خصوصی 
فعالیت داشــته و اقدامات خود را انجام 
می دهند به دلیل سیاســت اشــتباه 
قیمت گذاری دســتوری، امکان ادامه 

فعالیت ندارند.« 

موتور  اصفهان در طی ۵ دهه گذشته 
های  بخش  در  ایران  اقتصادی  توسعه 
مختلف صنعت، کشاورزی و گردشگری 
اما در طی دو دهه  محسوب می شده 
اخیر به دلیل بروز ابرچالش های اساسی 
تضعیف  و  هوا  آلودگی  آب،  تامین  در 
محیط کسب و کار این موتور پیشران 
رو به خاموشی رفته و فرار سرمایه ها 
سال  این  در  تا  شده  باعث  اصفهان  از 
ها شاهد افت شدید سرمایه گذاری در 
و  بیکاری  اجتماعی،  مشکلات  استان، 
سقوط رتبه محیط کسب و کار استان 
باشیم. البته این مشکلات تنها مختص به 
اصفهان نبوده و در سایر استان های کشور 
و خصوصا استان های فلات مرکزی چنین 
تهدیدهای وجود داشته اما سوال اصلی 
در  مذکور  که چرا مشکلات  اینجاست 
این مدت در اصفهان اثرگذاری بیشتری 

داشته و موجب بروز بحران شده اند؟

نمی توان
 چشم انتظار دولت بود

این مساله از جهات بسیاری قابل بررسی 
است که مهمترین آن نبود یک صدای 
پیگیری  برای  اصفهان  استان  از  واحد 
سایر  و  دولت  تا  بوده  استان  مطالبات 
نجات  برای  را  گیر  تصمیم  نهادهای 
اکوسیستم اقتصادی و اجتماعی استان 
اصفهان مجاب کند. تعدد پروژه های ملی 

نیمه کاره زیر ساختی در استان از یک سو 
توان سرمایه گذاری را فرسوده و از طرف 
دیگر، منابع مالی بخش خصوصی نیز به 
دلیل رفتار غلط ادارات و برخورد قهری 
آنان با سرمایه گذاران از سوی دیگر موجب 
فرار این سرمایه ها شده است و در کنار آن 
در بعد اقتصادی هیچ ساختار مشخص و 
نظام مندی برای تجمیع سرمایه های 
موجود و صرف آن در پروژه های مهم 
اقتصادی و زیرساختی وجود نداشته و 
سیاسیون ذی نفوذ اصفهانی نیز برای به 
تحقق رسیدن اهداف استان نتوانسته اند 

اجماع قابل قبولی ایجاد کنند.
پر واضح است که برای نجات اصفهان نمی 
توان چشم انتظار ورود دولت به عرصه 
سرمایه گذاری بود و دولت در بهترین 
حالت می تواند نقش تسهیلگر را بر عهده 
داشته باشد، بر همین اساس برخی استان 
ها نظیر استان کرمان، سال ها قبل با علم 
به این مساله ساختارهای اقتصادی خود 
را به روز کرده و با استفاده از پتانسیل 
و  قانونی  مالی  نهادهای  تاسیس  بالای 
همچنین جلب مشارکت سرمایه های 
فعالان بخش خصوصی بومی و غیربومی 
با تکیه بر ظرفیت تامین مالی بازار سرمایه 
توانستند اتفاقات مهم اقتصادی رقم بزنند 
که نتایج آن در وضعیت اقتصادی استان 
مذکور کاملا قابل لمس است اما اصفهانی 
ها سالهاست که نتوانسته اند همین ایده 

را به دلایل متعدد به سرانجام برسانند. 

حلقه مفقوده توسعه
 در اصفهان

بانک  یک  تاسیس  قبل،  دهه  یک  از 
استانی در اصفهان به عنوان پیشنهادی 
برای تجمیع سپرده های استان و سرمایه 
زیر  و  بزرگ  پروژه های  در  آن  گذاری 
ساختی مطرح شد اما این ایده به دلایل 
حتی  و  نداشت  اجرا  قابلیت  متعددی 
در صورت اجرایی شدن نیز امکان بروز 
موسسات  مشکلات  نظیر  مشکلاتی 
هیچ  لذا  و  بود  بالا  بسیار  آن  در  مالی 
وقت به مرحله اجرا نرسید؛ اما در سال 
۹۵ پیشنهاد جدیدی از سوی کارگروه 
اقتصادی »بنیاد مطالعات و پیشرفت نصف 
جهان« ارایه شد که بر لزوم تاسیس یک 
هلدینگ سرمایه گذاری متشکل از چند 
هلدینگ تخصصی در زمینه های مختلف 
اقتصادی اعم از شرکت تامین سرمایه، 
معدن،  و  گردشگری، صنعت  هلدینگ 
کشاورزی و ... تاکید می کرد و فرآیند 
اجرایی تاسیس این هلدینگ با برگزاری 
و  اساسنامه  تدوین  موسسان،  مجمع 
مشخص شدن هیات اجرایی وارد مراحل 
جدی تری شد اما این کار نیز به دلایل 
نامشخص که مهمترین آن عدم توافق 
سرمایه گذاران بر سر تیم مدیریتی بود 
و فرصت های همراه  نرسید  نتیجه  به 

نیز برای استان اصفهان سوخت شد. عدم 
حمایت سیاسی جدی بنیاد نصف جهان 
در جذب سرمایه گذاران برای حضور در 
امور  هلدینگ و واگذاری بی ثمر بعضی 
که  اقتصادی  فعالان  به  کلان  سیاسی 
خود دنبال پشتوانه سیاسی می گردند از 
مهمترین دلایل عدم شکل گیری هلدینگ 

اصفهان بود.
مذکور،  زمان  از  سال  با گذشت ۵  حال 
کشور  سطح  در  بزرگی  مالی  نهادهای 
متولد شده اند و بازار سرمایه بیش از پیش 
ظرفیت های خود برای تامین مالی تولید 
را نمایان کرده و دولت در سال ۹۹ به گفته 
وزیر اقتصاد بیش از ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
تامین مالی از این بازار داشت اما سهم استان 

اصفهان از این بازار »تقریبا هیچ« بود.
اگر می بینیم که استانی همچون کرمان 
در حال حاضر توانسته با انتقال آب خلیج 
فارس به صنایع خود حیات مجدد دهد 
و معادن آن با تکمیل زنجیره تولید فولاد، 
ارزش افزوده این محصول را در دل استان 
استان  این  و خطوط هوایی  حفظ کرده 
بهترین ناوگان را برای خود تجهیز کرده 
به این دلیل است که تصمیم گیران این 
استان مسیر تامین مالی و توسعه اقتصادی 
را به خوبی شناخته و با استفاده از ابزارهای 
متداول تامین مالی، منابع را به سمت استان 
آن  عکس  دقیقا  اند،  کرده  سرازیر  خود 
چیزی که در اصفهان شاهد آن هستیم. در 
حال حاضر بستر قانونی برای تشکیل یک 
هلدینگ سرمایه گذاری قدرتمند در استان 
اصفهان مهیاست و رویه سازمان بورس نیز 
در شرایط فعلی تسهیل صدور مجوز در 
این حوزه بوده اما باید دقت کرد که شرایط 
فعلی گذراست و اگر عزم جدی برای انجام 
این کار وجود داشته باشد می توان با اتکا به 
هماهنگی هایی که در این ده سال صورت 
گرفته به سرعت اقدامات لازم را شروع کرد. 

برای  ساختاری  هر  ایجاد  قطع،  طور  به 
تشکیل یک هلدینگ سرمایه گذاری در 
استان اصفهان بدون استفاده از ظرفیت های 
بازار سرمایه با شکست روبرو خواهد شد، 
چرا که در طی دو دهه اخیر چند هلدینگ 
هدف  این  با  گذاری  سرمایه  شرکت  و 
ایجاد شدند اما به نتیجه مطلوب نرسیده 
و فعالیت های آن ها در همان قدم های اولیه 

راکد شد. 
توضیح جزییات ساختار و استراتژی های 
یک هلدینگ چابک و منسجم اقتصادی 
در حوصله این نوشتار نمی گنجد اما باید 
از تجارب موفق سایر استان ها و دانش 
کارشناسان بازار سرمایه در استان اصفهان 
برای ایجاد این ساختار نو کمک گرفت و به 
طور قطع در صورت تدوین یک استراتژی 
مناسب با توجه به ظرفیت های اقتصادی 
استان اصفهان می توان منابع سرشاری 
را از این محل جمع آوری کرده و برای

استان  اقتصادی   شکوفایی فرصت های 
سرمایه گذاری کرد.

سهم اصفهان »تقریبا هیچ«!

درخواست ممنوعیت 5 ساله براي واردات لوازم خانگيبرق از سر شامخ پرید
 دورنما

استان اصفهان از نبود یک صدای واحد برای پیگیری مطالبات خود رنج می برد؛ گزارش

صنعت را 
از بین برده ایم!

 درآمد ســرانه ایرانیان طی یک دهه از هزار و 67دلار در سال ۱37۲ 
به هزار و ۹۱۱دلار در سال ۱38۱ رســید )7۹% افزایش(. در ۱۰سال 
بعدی درآمد سرانه مردم از هزار و ۹۱۱دلار )در سال۱38۱( به 7هزار 
و ۹۲7دلار افزایش یافت )بیش از چهار برابر؛ البته بیشتر تحت تاثیر 
افزایش هنگفت درآمدهای نفتی(. از این ســال به بعد درآمد سرانه 
نزولی شــده، به طوری که از 7هزار و ۹۲7دلار در سال۱3۹۱ به حدود 
۴هزار و ۱۰۰دلار در سال۱3۹۹ کاهش یافته است، یعنی تقریبا به نصف 

کاهش یافت.
افراد زیر خط فقر از ۶/ ۲۱% در ســال۱۳٧۹ به ۴/ ۶ % در ســال۱۳۹۱ کاهش 
یافت، اما این نرخ در این سال به تدریج افزایش یافت و به ۱/ ۱۲% در سال ۱۳۹۸ 
رسید. اما نکته مهم توزیع بسیار نامتوازن فقر بین مناطق شهری و روستایی در 
دوره مورد بررسی است. نرخ فقر در مناطق شهری از ۶/ ۲۰% در سال۱۳٧۹ به 
۸/ ۴% در سال۱۳۹۲ کاهش یافته و نرخ فقر در مناطق روستایی در همین دوره 
از ۳/ ۲۵% به ۵/ ۹% رســیده بود، اما این نرخ با شیب بسیار تندی به ۹/ ۲۲% در 
سال۱۳۹۸ افزایش یافت؛ یعنی در عرض هفت سال نرخ فقر در مناطق روستایی 

۴/ ۲برابر شد!
در مقطع زمانی ۱۳۹۲-۱۳۸۴ درآمدهای نفتی کشــور به طور متوسط سالی 
٧٧میلیارد دلار و نرخ تورم ۱۸%بوده است. در همین دوره نرخ فقر در کل کشور 
به طور متوسط برابر ۸/ ٧% و برای مناطق روستایی برابر ۸/ ۱۰% بوده است. در 
سال های ۱۳۹٧ و ۱۳۹۸ نرخ فقر در کل کشور ۴/ ۱۱%و در مناطق روستایی ۵/ 

۱۹% بوده است.
طی این دو سال متوسط درآمد نفتی برابر ۲٧میلیارد دلار و متوسط نرخ تورم 
۲٧% بوده است. در سال۱۳۹۹ درآمدهای نفتی حدود ۶میلیارد دلار و نرخ تورم 
نزدیک به ۴۰% بوده است.در ســال جاری و سال آینده،نه وضعیت ارزی دولت 
بهتر خواهد شد و نه نرخ تورم کاهش معناداری پیدا خواهد کرد؛ بنابراین باید 
انتظار افزایش شــدیدتر نرخ فقر را به ویژه برای مناطق روستایی داشته باشیم. 
منابع عمومی دولت در ســال۱۴۰۰ برابر ۱۲٧۸هزارمیلیارد تومان پیش بینی 
شده و قرار اســت تنها ۳۵% از این منابع از درآمدهای عمومی و بقیه آن )برابر 
۸۲۳هزار میلیارد تومان( از واگذاری دارایی های سرمایه ای و مالی تامین شود.
عملکرد این دو قلم از منابع در ســال۱۳۹۹ برابر ۲۸۳هزار میلیارد تومان بوده 
است؛ یعنی بناست در سال جاری میزان تحقق واگذاری دارایی های سرمایه ای 
و مالی نسبت به عملکرد سال قبل آن نزدیک به سه برابر شود! جدا از عدم تحقق 
قطعی منابع پیش بینی شده، انتقال مصارف بودجه به سطوح بسیار بالا در دو 
ســال اخیر، امکان توازن و تطابق مصارف بودجه با منابع قابل تحقق را تقریبا 
غیرممکن کرده است. ناترازی بودجه بسیار بالاست و با استفاده دولت از منابع 
بانک مرکزی)همان طور که در دو ماه اول ســال اتفاق افتاد(، شتاب گرفتن نرخ 
تورم اجتناب ناپذیر خواهد بود. کمبود منابــع عمومی به معنای ناتوانی دولت 
درحمایت از مردم به خصوص فقرا است؛ بنابراین افزایش تورم و ناتوانی دولت 
درحمایت از فقرا، باعث فشار مضاعف بر آنان خواهد شد. حتی با فرض برداشتن 
تحریم های نفتی، دریافت بهای فروش نفت به دلار و نقل وانتقال آزاد آن محل 

.) )FATF تردید است، به دلیل سایر مسائل از جمله
در این صورت درآمد ارزی بــالای دولت نیز کمکی به تعدیل تورم و برنامه های 
حمایتی و معیشتی آن نخواهد کرد. نرخ رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در 
طول یک دهه گذشته منفی بوده  است )به طور متوسط برابر با ۴/ ۴-%(. حتی با 
فرض بازگشت آمریکا به برجام، شور و شوقی در بازگشت شرکت های خارجی 
به کشور و ورود سرمایه و تکنولوژی دیده نمی شود؛ بنابراین نمی توان برای سال 
جاری و یکی، دو سال آینده رشــد اقتصادی بالایی متصور شد، درنتیجه ایجاد 
اشتغال و افزایش درآمد ســرانه مردم به نحو محسوسی وجود نخواهد داشت. 
به دلیل هم زمانی بحران کرونا و تحریم های آمریکا، برآورد میزان خسارت کرونا 
بر اقتصاد کشور ساده نیست، اما با فرض خسارت ۳ تا ٧ درصدی آن بر اقتصاد 
کشــورو با توجه به آثار اجتماعی آن، اهمیت خروج از ایــن بحران دوچندان 

می شود. 
تجربه نشان داده که روســای جمهور به ویژه در یکی، دو ســال دوره اول خود 
فاقد گروه اقتصادی منســجم و هماهنگ هســتند و چینش کابینه براساس 
سهم خواهی گروه های سیاسی حامی صورت می گیرد. با توجه به وضعیت خطیر 
کشور انتظار می رود رئیس جمهور منتخب براساس برنامه اقتصادی خود، از ابتدا 
گروهی منسجم و هماهنگ برای وزارتخانه ها و دستگاه های اقتصادی انتخاب 
و معرفی کند؛ شرط لازم برای رشد و توســعه اقتصادی پویا و پایدار و افزایش 
معنادار رفاه اقتصادی مردم، فراهم کردن زمینه ورود سرمایه و فناوری خارجی و 

همکاری و تعامل با همه کشورهای دنیا است

سناریوهای پیش روی

چرا درآمد سرانه ایرانیان کاهش یافت؟؛

 نوســان: آمارها نشــان می دهد در خرداد آمار 
صــادرات به عــراق از ۹۵۰ میلیــون دلار به یکباره 
به ۲ میلیــارد و ۳۵۰ میلیون دلار رســیده و بیش 
از دوبرابر شــده اســت. این افزایش عادی نیست و 
به نظر می رســد بخش عمده آن مربوط به گاز است 
که صورت حســاب های آن طی چند ماه تجمیع و به 
یکباره اضافه شده است. این بخشی از اظهارات عضو هیات رئیسه اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و عراق اســت. سید حمید حسینی در مورد تمایل کشورهایی 
مانند عربستان و امارات برای تجارت با عراق گفت: موضوع مهم در مورد بازار 
عراق این است که چه کشــوری جایگزین چین و هند خواهد شد که به علت 
شیوع کرونا ارتباط آنها با عراق سخت شده اســت. ترکیه، امارات و عربستان 
به دنبال این هستند که بتوانند کاهش صادرات این دو کشور را با کالاهای خود 

جبران کنند.

 نوســان:   رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران  
گفت: افزایش قیمت بســته به نوع زعفران بین ۳ تا 
۱۰درصد بوده اســت و علت آن نیز به کاهش عرضه 
در بازار بازمی گردد و ایــن موضوع به افزایش قیمت 
انجامیده است. اگر عرضه کنونی تداوم یابد، احتمال 
افزایش قیمت بیشتر در ماه ها و روزهای آتی هم وجود 
دارد. غلامرضا میری افزود: با توجه به آمار دریافتی، در فروردین ۱۴۰۰ نسبت 
به فروردین سال گذشته، رشــد صادرات زعفران حدود ۳۰۰درصد افزایش 
داشت؛ این رقم در اردیبهشت هیچ تغییری نسبت به اردیبهشت سال گذشته 
نداشته و آمار خرداد ماه نیز هنوز مشخص نشده است.وی اضافه کرد: یکی از 
موانع عمده تولید زعفران، قیمت پایین آن اســت و این قیمت برای کشاورز 
به صرفه نیست. قیمت بســیاری از محصولات و ملزومات کشاورزی بیش از 

۱۰برابر افزایش داشته است؛ اما قیمت زعفران هیچ تغییری نداشته است.

 نوسان: با استناد به گزارش هاي بانک مرکزي از 
تحولات بازار مســکن پایتخت، نرخ رشد اجاره بها 
در فروردین ۹۸ حدود ۲۲ درصد بود که در خرداد 
سال جاري به ۳۳.۹ درصد رسید. در این مدت نرخ 
رشد قیمت مسکن نیز بسیار متغیر بود؛ به گونه اي 
که از حــدود ۱۰۰ درصد در فروردیــن ۹۸ به ۳۴ 
درصد در اردیبهشت ۹۹ رسید. مقایسه روند نرخ اجاره بها و متوسط قیمت 
هر مترمربع واحد مسکوني در پایتخت نشان مي دهد که حتي اگر متوسط 
قیمت هر مترمربع خانه کاهش یابد، نرخ اجاره بها در مدار افزایشي خواهد 
بود و از مهر ســال گذشــته تا خرداد ۱۴۰۰ بین ۲٧ تا ۳۴ درصد نوسان 
داشته و در هیچ ماهي کاهش پیدا نکرده است. نتیجه این افزایش در نرخ 
اجاره، تمایل افراد به مهاجرت و در نهایت تســري تورم مســکن به سایر 

شهرهاست. 

  نوســان: رئیس جمهوری در هفتاد و هشتمین 
پویش تدبیر و امیــد برای جهش تولیــد، ۶۲ طرح 
تولیدی، اقتصادی و زیربنایی مناطــق آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی را به صورت ویدئوکنفرانس 
افتتاح کرد. حسن روحانی، قبل از صدور فرمان افتتاح 
طرح های ملی منطقه آزاد چابهار گفت: منطقه آزاد 
اروند در جنوب غربی کشور و در منطقه شلمچه پروژه ریلی بسیار مهمی دارد 
و آن اتصال راه آهن خرمشهر به بصره است و بی تردید روند تکمیل این خطوط 
در دولت سیزدهم ادامه داشته و تکمیل خواهد شد.  وی اظهار کرد: تلاش ما 
این بود که در پایان دولت این خط آهن را افتتاح کنیم که البته بخشی از آن را 
افتتاح خواهیم کرد و با تکمیل و افتتاح این طرح مهم، چابهار به دریای خزر، 
ترکمنستان، اینچه برون و در آینده به آستارا متصل خواهد شد که اقدام بسیار 

بزرگ و مهمی است.  

افزایش ۲برابری صادرات به عراق در خردادماهچابهار به راه آهن سراسری متصل می شودشتاب اجاره بیشتر از قیمت هر خانهافزایش ۳۰۰درصدی صادرات زعفران

 ها
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چرا اصفهان بیش از سایر استانها شاهد افت سرمایه گذاری، مشکلات اجتماعی، بیکاری و سقوط رتبه کسب و کار شد؟

تعدد پروژه های ملی نیمه کاره در اصفهان از یک سو توان سرمایه گذاری را فرسوده است و از سوی 
دیگر، منابع مالی بخش خصوصی به دلیل رفتار غلط  دولتی ها و برخورد قهری آنان با سرمایه گذاران 
موجب فرار سرمایه ها از این استان شده است. در کنار آن در بعد اقتصادی هیچ ساختار نظام مندی 
برای تجمیع سرمایه های موجود و صرف آن در پروژه های مهم زیرساختی وجود ندارد و سیاسیون ذی 
نفوذ اصفهانی نیز نتوانسته اند اجماع قابل قبولی ایجاد کنند. در این بین »بنیاد مطالعات و پیشرفت 
نصف جهان« با پیشنهاد تاسیس یک هلدینگ سرمایه گذاری سعی کرد این نقیصه را مرتفع کند اما 
عدم حمایت سیاسی جدی در جذب سرمایه گذار و واگذاری بی ثمر بعضی امور سیاسی کلان به فعالان 
اقتصادی که خود دنبال پشتوانه سیاسی می گردند از مهمترین دلایل عدم شکل گیری هلدینگ اصفهان بوده است . . .
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عبــاس اکبــری محمــدی با اشــاره به 
محصولات جدید شــرکت فولاد مبارکه 
اظهار کرد: در حال حاضر تمرکز این شرکت 
بر تولید محصولاتی است که به نیاز صنایع 
داخلی کشور پاسخ دهد. ابتدای راه اندازی 
تعداد گریدهایی که فولاد مبارکه در زمینه 
تختال تولید می کرد نزدیک به ۱۳۰ گرید 
بوده که این تعداد در حال حاضر به بیش از 
۳۵۰ گرید مختلف رسیده است. همچنین 
در زمینه ورق های ســرد و گرم نورد شده 
از ۱۳۰ گرید مختلف در ابتــدا به بیش از 
۵۳۰ گرید در حال حاضر رسیده که نشان 
دهنده توسعه محصولات جدید در شرکت 

فولاد مبارکه است.

تولید 8 محصول جدید
 در سال ۱۴۰۰

اکبری در زمینه برنامه ریــزی برای ادامه 
تولید محصــولات جدید گفــت: ما برای 
تولید محصولات جدید برنامه سالانه داریم 
و در ســال جاری تولید ۸ محصول جدید 
در دستور کار شــرکت فولاد مبارکه قرار 
دارد که یکی از آن هــا در حال حاضر برای 
مشتری ارسال شده و نتایج مثبتی داشته 
است. سایر محصولات هم در جریان تولید 
قرار دارند.  معاون بهره برداری شرکت فولاد 
مبارکه در ادامه افزود: عمده تمرکز ما برای 
تولید محصولات جدید بر محصولاتی است 
که نیاز بیشتری برای آن ها در صنایع پایین 
دســتی وجود دارد و در حال حاضر تامین 
آن هــا از طریق واردات صــورت می گیرد. 
تمرکز ما روی صنایع نفت و گاز، پتروشیمی 

و صنایع خودروســازی داخلی اســت چرا 
که این صنایع ورق های مــورد نیاز خود را 
از طریــق واردات تامین می کنند و قابلیت 
تولید آن در داخل کشور فراهم نیست. سعی 
کردیم آن بخشــی از نیاز صنایــع را که به 
واردات وابسته است، در داخل کشور تولید 
کنیم تا هم از خروج ارز جلوگیری شــود و 
هم مواد اولیه این صنایع با سهولت بیشتر 
و ضریب امنیت و پایــداری بالاتری فراهم 
گردد. وی با تاکید بر فرایند بومی سازی در 
شرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: شرکت 
فولاد مبارکــه رویکرد بومی ســازی را در 
راستای تامین نیازهای این شرکت در پیش 
گرفته اســت؛ چراکه با توسعه بومی سازی 
علاوه بر توانمندی شــرکت های داخلی در 
زمینه ســاخت قطعات مــورد نیاز صنایع 
فولادی، درصدد هستیم از قطعات ساخته 
شــده برای نیاز شــرکت فولاد مبارکه هم 
بهره برداری کنیم. این توانمندســازی در 
خدمت تمــام صنایع فولادی کشــور قرار 
می گیرد تا با یک تعامل دوسویه )برد-برد( 
از شــرکت های داخلی حمایــت کرده و 
انگیزه شــرکت هایی که توانایی فعالیت در 
زمینه بومی ســازی را دارند، تقویت شود. 
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه با 
اشاره به اینکه نواقص و مشکلات احتمالی 
شــرکت های فعال در زمینه بومی ســازی 
در ارتباط تعاملی اصلاح می شــود، گفت: 
با چنین رویکرد حمایتی توانستیم بالغ بر 
۱۴۴ هزار قطعه را در شرکت فولاد مبارکه 
بومی سازی کنیم تا وابستگی به محصولات 

وارداتی کاهش یابد. 

تعامل با
 3 هزار شرکت داخلی

وی با بیــان اینکه در حــال حاضر نزدیک 
به ۹۰ درصد از نیاز شــرکت فولاد مبارکه 
از طریــق تولیدکننــدگان داخلی تامین 
می شــود، گفت: بیش از ۳ هزار شرکت به 
خصوص شرکت های دانش بنیان داخلی 
در تعامل با شرکت فولاد مبارکه هستند تا 
فرایند بومی سازی با نظارت دقیق توسعه 
یابد. اهمیت شــرکت های دانش بنیان در 
تامین قطعات بومی سازی شده، ویژه است 
زیرا تولیــد برخی از محصــولات نیازمند 

تکنولوژی پیشرفته است.
 اکبــری محمــدی با اشــاره بــه اینکه 
تحریم های ظالمانه به مثابه قرار گرفتن در 
جنگی تمام عیار است، اظهار کرد: در این 
شرایط که کشــورمان از نظر اقتصادی در 
محاصره دشمن قرار گرفته و ارز مورد نیاز 
کشور به ســختی تامین می شود، صنایع 
معدنی و فولادی بــرای ارزآوری اقدامات 
مهمی انجام دادند. این درحالی است که در 
گذشته ارز مورد نیاز کشور از طریق صنایع 
نفتی تامین می شد. وی اضافه کرد: صنایع 
معدنی و فولادی کشور ســهم عمده ای از 
ارز مورد نیاز کشــور را تامین می کنند. در 
حال حاضــر برآوردها حاکی از آن اســت 
که بیش از ٧۰ درصد ارز مورد نیاز کشــور 
توســط همین بخش تامین شده است. در 
این میان شــرکت فولاد مبارکه در ســال 
گذشــته با صادراتی که انجــام داد کمک 
شایانی به ارزآوری کرد. معاون بهره برداری 
شــرکت فولاد مبارکه خاطر نشــان کرد: 

صادرات محصولات شرکت فولاد مبارکه 
به کشــورهایی که خود از تولیدکنندگان 
محصــولات فــولادی هســتند از دیگر 
افتخارات این شــرکت محسوب می شود؛ 
چراکه محصولات شرکت فولاد مبارکه از 
نظر کیفی به نیاز این کشــورها پاسخ می 
دهد. سال گذشته بیش از ۵۶۰ میلیون دلار 
ارزآوری توسط شرکت فولاد مبارکه باعث 
شد تا تامین کالاهای اساسی کشور دچار 
مشکل و محدودیت نشود و بخشی از این 
ارزها هم دراختیار تامین مایحتاج شرکت 
که در حال حاضر بایستی از طریق واردات 

تامین شود، قرار بگیرد.

تامین ۵ درصد تولید ناخالص ملی 
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه با 
اعلام اینکه حدود ۵ درصد از تولید ناخالص 
ملی کشور در بخش صنعت توسط شرکت 
فولاد مبارکه تامین می شــود، گفت: سهم 
صنایع معدنــی و فــولادی نزدیک به ۴۵ 
درصــد از تولید ناخالص ملی اســت که ۵ 
درصد از این سهم توسط گروه فولاد مبارکه 
تولید می شــود. وی هدف گذاری تولید در 
راستای تحقق شعار سال را اقدامی نهادینه 
شده در شــرکت فولاد مبارکه برشمرد و 
افزود: در ســال ۱۳۹۸، بالغ بر ۶ میلیون و 
۳۵۰ هزار تن فولاد در این شــرکت تولید 
شــد؛ این درحالی است که در سال جهش 
تولید، ایــن رقم به بیــش از ٧ میلیون تن 
افزایش یافت و امسال هم در ادامه همین 
مســیر و اطاعت از منویــات رهبر معظم 
انقلاب امیدواریم بــه جهش قابل توجهی 
در تولید دســت یابیم.  اکبری محمدی با 
اشــاره به تولیدات کمی و کیفی و توجه به 
تنوع در محصولات شــرکت فولاد مبارکه 
توضیح داد: آخرین محصولی که در شرکت 
فولاد مبارکه تولید شده، ورق سرد با گرید
C۵۹۰-DC۰۴ است که ورقی نیم سخت 
با کاربرد در صنایــع خودرویی و تجهیزات 

الکتریکی است. 
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه با 
اشاره به اینکه تمرکز ما بر تولید محصولات 
جدیدی در صنایع خودرویی و لوازم خانگی 
اســت، اظهار کرد: با توجه بــه تحریم ها، 
تامین نیازهای صنایــع فراگیر نظیر لوازم 
خانگی و خودرویی در دســتور کار شرکت 
فولاد مبارکه قرار گرفته است تا هموطنان 
بتوانند از این محصولات بهره مند شوند و 
با تامین نیازهــای این صنایع، قیمت تمام 
شده کاهش یابد و مردم با هزینه کمتری 
صاحب این محصولات شــوند. وی تاکید 
کرد: اخیرا در شــرکت فولاد مبارکه موفق 
به تولید محصول جدیــدی با ظرفیت کم 
شــدیم که در صنایع خودرویــی کاربرد 
دارد و با اصلاحات انجام شــده این تولید را 
افزایش خواهیم داد. در بخش خانگی هم 
محصول ورق رنگی با کاربرد در یخچال و 
سایر وسایل خانگی در شرکت فولاد مبارکه 
تولید شد تا علاوه بر ارتقا کیفی محصول، از 

ظاهری شکیل هم برخوردار شوند.

 گزارش

  گزارش

ایریسا  نوسان:مدیرعامل شرکت   
گفت: سرمایه انسانی پاشنه آشیل 
هر بنگاه اقتصادی و صنعتی است و 
انتظار می رود استفاده ازتجارب بین 
المللی و همکاری با دانشــگاه های 
بین المللی در پیشبرد اهداف طرح 
دیجیتال فولاد مبارکه سازنده باشد تا 
این مسیر با کمترین خطا پیش برود.

رسول ســرائیان پنج مشــتری کلیدی 
شرکت ایریسا را شــرکت فولادمبارکه، 
فولادهرمــزگان، فــولاد خوزســتان، 
فولادامیرکبیر کاشــان و فولاد سنگان 
معرفی کرد و توضیح داد: بر اساس نقشه 
مشــتریان این شــرکت تمام کشور را 
تحت پوشش خدمات خود قرار می دهد 
سرائیان در ادامه به عملکرد شرکت ایریسا 
در ســال جهش تولید پرداخت و گفت: 
در ســال گذشــته، مرکز نوآوری تحول 
دیجیتال فولاد کلنگ زنی شد و سامانه 
آموزش مجازی ایریسا، LMS، راه اندازی 
گردید و از طرح تحول دیجیتال شرکت 

فولاد مبارکه رونمایی شد. 
وی از رونمایــی طرح تحــول دیجیتال 
ایریسا موسوم به ایریسا پلاس هم خبر داد 
و تصریح کرد: ره نگاشت تحول دیجیتال 
شــرکت فولاد مبارکــه در چند بخش 
فولاد مبارکه هوشمند ۲، فولاد مبارکه 
هوشــمند ۳، فولاد مبارکه هوشــمند 
۴ و چشــم انداز ۱۴۰۴ و فــولاد مبارکه 
هوشمند در ســطح کلاس جهانی قابل 

ارزیابی است.
مدیرعامل شرکت ایریسا فولاد مبارکه 
دیجتیــال و هوشــمند ۲ را بــا اولویت 
نگهداری و تعمیرات هوشمند، مدیریت 
انرژی هوشمند، کنترل کیفیت هوشمند، 
بهره برداری و زنجیره ارزش هوشــمند 
معرفی کرد و افزود: برای رسیدن به این 
اهداف بهینه ســازی برنامه های تعمیر 
و نگهداری با هوش مصنوعی، ســاخت 
قطعات یدکی با اســتفاده از چاپ ســه 
بعدی، تحلیل توان مصرف دستگاه ها با 
هدف کاهش مصرف انــرژی برق و گاز، 
دستیابی به انرژی های سبز و افزایش دقت 
برنامه ریزی تولید صورت خواهد گرفت. 
وی اضافه کرد: در مسیر هوشمندسازی 
و نوآوری فرایندها اولویــت های هدف 
گذاری شده نظیر بهینه سازی فرایندهای 
زنجیره تامین، لجستیک هوشمند، محیط 
هوشمند و هوشمندسازی سرمایه های 
انسانی و راهکارهای مالی هوشمند در نظر 

گرفته شده است.
ســرائیان اولویت های مدیریت، پایش و 
تحلیل کلان داده ها را در مرکز عملیات 
یکپارچه و واسط های هوشمند یکپارچه، 
تشکیل دوقلوهای دیجیتال و توسعه ی 
سیستم های اطلاعاتی و نرم افزاری نسل 
چهارم برشــمرد و گفت: برای رسیدن به 
این اهداف ایجاد اتاق های کنترل مرکزی 
توزیع شــده، پایش و کنترل مجازی کل 
کارخانه با اســتفاده از VR و شناسایی و 
تبیین منابع داده ی داخل و خارج سازمان 
و انطباق آن ها با موازین و استانداردهای دو 

قلوی دیجیتال در نظر گرفته شده است. 
وی با تاکید بر نگاه راهبردی و هوشمندانه 
مدیریت ارشــد فولاد مبارکه و حمایت 
های مجموعه مدیریت این شــرکت و 
راهبری توسط شرکت ایریسا در تحقق 
طرح تحول دیجیتال گفت: ایریســا با 
شعار نماد نوآوری و تحول در صنعت قصد 
دارد در ۱۴۰۴ به مرجع زیست بوم تحول 
دیجیتال و هوشمندســازی با اولویت 

صنعت فولاد تبدیل شود.

industry

در سومین  همایش حاتم از شــرکت فولاد هرمزگان به دلیل انجام طراحی و تولید یک 
محصول جدید استراتژیک تقدیر شــد. گرید S۶۹۰Q، یک گرید فولادی استراتژیک 
آلیاژی با استحکام بالا در شرایط کوئنچ و تمپر است و کاربرد آن در تجهیزات معدن کاری، 
سدها، پل ها و سکوهای حفاری می باشد. این سومین سال متوالی است که فولاد هرمزگان 
موفق به ساخت محصولی جدید برای اســتفاده در صنایع استراتژیک کشور می شود. 

ساخت این گریدهای فولادی کشور را از واردات محصولات مشابه بی نیاز می کند.

تقدیر از محصول جدید فولاد هرمزگان 
در انتخابات هیئت مدیره شرکت بورس کالای ایران که در مجمع عمومی عادی سالیانه این 
شرکت انجام شد، شرکت فولاد مبارکه با کسب اکثریت آرا به یکی از کرسی های ارزشمند 
هیئت مدیره بورس کالای ایران تا ۲ ســال آینده دســت یافت. غلامرضــا طاهری، معاون 
سرمایه گذاری و امور شرکت های شرکت فولاد مبارکه در این خصوص گفت: موضوع بورس 
کالا برای شرکت فولاد مبارکه مانند دیگر شرکت های تولیدکننده، یکی از مباحث کلیدی 
است؛ چراکه بخش عمده محصولات شرکت فولاد مبارکه از طریق بورس به فروش می رسد.

فولاد مبارکه عضو هیات مدیره بورس کالای ایران شد

نگاه هوشمندانه برای
تحقق طرح تحول دیجیتال بومی سازی ۱۴۴ هزار قطعه

 نوسان:تفاهم نامه راه اندازی و تجهیز نخستین آزمایشگاه صنعت 
۴٫۰ در کشور میان شرکت فولاد مبارکه، دانشگاه صنعتی اصفهان و 
شرکت ایریسا و با حمایت ویژه شرکت فولاد مبارکه به امضا رسید. 
در آیین امضای تفاهم نامه راه اندازی و تجهیز نخستین آزمایشگاه 
صنعت ۴٫۰ در کشور، سید مهدی نقوی، معاون تکنولوژی شرکت 
فولادمبارکه، سید مهدی ابطحی، رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان، 
رسول سرائیان، مدیرعامل شرکت ایریسا، احمدرضا تابش، رئیس 
دانشکده برق و کامپیوتر دانشگاه صنعتی و جمعی از اساتید و مدیران 

شرکت ایریسا و شرکت فولاد مبارکه حضور داشتند.
مطابقت با اکوسیستم های جدید دنیا

سید مهدی نقوی معاون تکنولوژی شــرکت فولاد مبارکه گفت: مطابقت با 
اکوسیستم های جدید دنیا در دســتور کار شرکت فولاد مبارکه است چرا که 
برای حضور در دنیای امروز چاره ای جز به روزرسانی با این تغییرات نیست و 
تحول دیجیتال یک باید است. وی با اشاره به آینده شرکت فولاد مبارکه اظهار 
کرد: از مدتی پیش، موضوع مطالعه و مطابقت با اکوسیســتم های جدید دنیا 
در دستور کار شرکت فولاد مبارکه قرار گرفت و در راستای ایجاد تصویر آینده 
فولاد مبارکه و حضور در کلیه عرصه های تعریف و این ماموریت به مجموعه 

تکنولوژی این شرکت واگذار شد. 
نقوی با بیان اینکه تغییرات شگرفی در تمامی حوزه های صنعتی و علمی دنیا 
در حال اتفاق است، گفت: برای حضور در دنیای امروز چاره ای جز به روزرسانی 
با این تغییرات نیست چراکه تنها راه بقا در جهان کنونی همانا شناخت و درک 
این تغییرات است. معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: با مرور 
تاریخی در عالم صنعت به شرکت های بزرگ برمی خوریم که امروز اثری از آنها 
باقی نیست که بر اهمیت آینده پژوهی تاکید دارد و اینکه باید چه مسیری را 
درپیش گرفت مهمترین مساله ای است که بر روی میز رهبران یک سازمان 

قرار دارد.
 وی با اشاره به مطالعه بر روی اکوسیســتم های تعریف شده بر مبنای دانش 
گفت: یافته های مطالعاتــی ما را به ۴ رهیافت رســانید که آینده شــرکت 
فولادمبارکه بر مبنای این ۴ محور تنظیم شــده اســت. اولین محور توسعه 
فرایندها بود؛ فرآیندهایی که به تولید محصولی به نام فولاد منجر می شود و 

بر اساس تکنولوژی های موجود در عرصه فولاد ایجاد و به کار گرفته می شود.
نقوی محور دوم آینده پژوهی در شــرکت فولاد مبارکه را اینگونه توضیح داد: 
محور دوم توسعه محصولات یک شرکت اســت. از آنجایی که چرخه معرفی 
محصولات به بازار در صنعت فولاد طولانی تر از سایر صنایع است و فرایند اجرا 
و دستیابی به محصول دشوار و هزینه بر است؛ بایستی این محور هم به درستی 
در بررسی ها مد نظر قرار می گرفت. وی از »طرح تحول دیجیتال« به عنوان 
ســومین موضوع الزام آور و مهم یاد کرد و گفت: محور سوم حرکت به سوی 
دیجیتالی شدن است که در این مطالعه به آن رسیدیم. اما چهارمین حوزه که 
در ایران به آن توجه نشده است و به نظر می رسد شرکت فولاد مبارکه به عنوان 
نخستین واحد صنعتی آن را سیاســت گذاری کرده است، موضوع »اقتصاد 
چرخشی« )secular economy( است که می تواند تضمین کننده بقا 

سازمان در درازمدت باشد. 

 پیشگامی فولاد مبارکه در زمینه هوشمندسازی صنعتی
 سید مهدی ابطحی، رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان، در این مراسم اظهار کرد: 
امروز ورود به نسل چهارم دوراهی بودن و نبودن است و اساسا رقابت پذیری، 
تغییر فضای کار و ماموریت ها نشــان می دهد که در مسیر پیش رو خواهیم 
بود و یا حذف شدنی هستیم. وی افزود: امروزه اهداف دانشگاه صنعتی اصفهان 
بازتعریف شده است و محیط دانشگاه باید به انتظارات جامعه هدف پاسخ دهد 
و از سوی دیگر با ورود تحریم ها ونوسانات بازار صنعت ناگزیر به هدف گذاری 
هوشمندسازی است که شرکت فولاد مبارکه در این مهم پیشگام صنایع کشور 

شده است. 
رئیس دانشــگاه صنعتی اصفهان تصریح کرد: شــرکت فولاد مبارکه با پیش 
گرفتن هوشمندسازی، ماندن را انتخاب کرده است و دانشگاه صنعتی اصفهان 
هم با توسعه مراکز تحقیقات و ایفای مسئولیت اجتماعی و جذب نیروی انسانی 
و هیئت علمی پرکار سعی دارد، ماندن را در دوراهی بودن و نبودن انتخاب کند. 
وی اضافه کرد: فصل مشترک دانشگاه صنعتی اصفهان با شرکت فولاد مبارکه 
»هوش مصنوعی« است و توجه به نوآوری، تجاری ســازی و تبادل فناوری و 
اشتراک گذاری ساختارهای پژوهشــی به همکاری با شرکت فولاد مبارکه و 

فولادهرمزگان برآمده است.
 ابطحی راه اندازی و تجهیز نخســتین آزمایشــگاه صنعت ۴.۰ در کشور را به 
فال نیک گرفت و گفت: امروز شــاهد آغاز همکاری با صنعت هســتیم تا به 
دستاوردهای بزرگی دست یابیم و مایه افتخار است که شرکت فولاد مبارکه 
دانشگاه صنعتی اصفهان را برای نخســتین آزمایشگاه صنعت ۴.۰ را انتخاب 

کرده است.
شایان ذکر است موضوع صنعت ۴٫۰ یا نســل چهارم اتوماسیون صنعتی، به 
ایجاد یک تحول دیجیتال در صنعت می پــردازد. به عبارت دیگر این مفهوم، 
بیانگر درهم تنیدگی و ارتباط همه جانبه اجزای ســخت افزاری و نرم افزاری 

هوشمند از طریق بستر اینترنت اشیاء در محیط صنعتی است.
 برقراری ارتباط اجزا از طریق شــبکه اینترنت نسبت به اتوماسیون های نسل 
قبل که تنها از طریق شــبکه های داخلی به هم مرتبط بودند، بســتری برای 
بکارگیری هــوش مصنوعی در مدیریت سیســتم شــده و همچنین امکان
 استفاده از زیر ساخت های پردازش ابری و محاســبات لبه را در کل زنجیره 

صنعت فراهم می سازد.

آغاز همکاری 
دانشگاه با صنعت

با حمایت ویژه فولاد مبارکه صورت گرفت؛

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در گفتگوی ویژه خبری مطرح کرد:

در سال گذشته بیش از ۵6۰ میلیون دلار ارزآوری توسط شرکت فولاد مبارکه انجام شد

 نوسان: مدیر متالوژی و روش های تولید 
شــرکت فولاد مبارکه گفت: در راســتای 
تکمیل ســبد محصولات فولاد مبارکه و 
قطع وابستگی به شــرکت های خارجی، 
 C۵۹۰-DC۰۴ طراحی و تولید گریــد
نیم ســخت)Semi Hard( بــا تکیه بر 
توانمندی متخصصان داخلی در شــرکت 

فولاد مبارکه محقق گردید.
علیرضــا مولــوی زاده مدیر متالــوژی و 
روش های تولید شــرکت فولاد مبارکه در 

گفتگو با خبرنگار فولاد گفت: طراحی و تولید 
محصولات جدید از اهداف استراتژیک فولاد 
مبارکه می باشد که در راستای تکمیل سبد 
محصولات فولاد مبارکه و قطع وابســتگی 
به شرکت های خارجی طراحی محصولات 
جدید در حوزه های مختلف از جمله صنایع 
خودروسازی با تعامل گسترده با مشتریان و 
نواحی تولیدی و پشتیبانی محقق می گردد. 
 Semi(وی افــزود: فولادهای نیم ســخت
Hard( در صنایع مختلفــی نظیر صنایع 

خودروسازی و صنایع الکتریکی مورد استفاده 
قرار می گیرند که اخیراً با توجه به شــرایط 
تحریمی به وجود آمده در بازار فولاد کشور، 
تقاضاهای مختلفی از چند شرکت قطعه ساز 

به شرکت فولاد مبارکه واصل گردید.
مدیر متالوژی و روش های تولید شــرکت 
فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: بر اساس 
این تقاضاها، واحد متالــورژی و روش های 
تولید با همکاری نواحــی تولیدی در فولاد 
مبارکه و به ویژه واحد نورد ســرد، نسبت 

به بومی ســازی این محصول اقدام و موفق 
به تولیــد این محصــول با عنــوان گرید 
C۵۹۰-DC۰۴ و با مشــخصات مندرج 
در اســتاندارد گردید. وی با بیان این که در 
تولید این گرید از عملیات آنیل با ســیکل 
ویژه استفاده می شــود، اذعان داشت: این 
گرید دارای اســتحکام نهایی ۵۹۰ تا ۶۹۰ 
مگاپاسکال بوده و دارای سختی ۱۸۵تا ۲۱۵ 
ویکرز است و کلیه تست های آزمایشگاهی 

را با موفقیت گذرانده است.

با تکیه بر توانمندی متخصصان داخلی صورت گرفت

قطع وابستگی به شرکت های خارجی با تولید گرید C59۰-DC۰4 نیم سخت در فولاد مبارکه

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در گفتگوی ویژه خبری شبکه اصفهان گفت: رد پای 
شرکت فولاد مبارکه در پشتیبانی از تولید و زدودن موانع در صنعت کشور مشهود است و سهم 
این شرکت تامین ۵ درصد تولید ناخالص ملی در بخش صنعت است. عباس اکبری محمدی در این برنامه که با 
موضوع »نقش گروه فولاد مبارکه در صنعت کشور و سهم این مجموعه در تولید ناخالص ملی« برگزار شد، اظهار 
کرد: از سال های گذشته، شرکت فولاد مبارکه با برنامه ریزی و توسعه بومی سازی توانست وابستگی به واردات را 
کاهش دهد به گونه ای که امروز بالغ بر ۱۴۴ هزار قطعه در این شرکت بومی سازی شده است. به گفته او، فولاد 

مبارکه تاکنون تجربه 3 بار تحریم شدن را از سر گذرانده است. 

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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ذوب آهن اصفهان در مجمع عمومی و فوق العاده بورس کالای ایران، برای مدت 
دوسال عضو هیات مدیره بورس کالای ایران شد. بورس کالای ایران به عنوان بازاری 
شفاف و مطمئن، مرجع قیمت گذاری کالاهای اساسی و مواد اولیه در منطقه و یکی 
از گزینه های اولویت دار تولیدکنندگان برای تامین مالی و پوشش ریسک تجاری می 
باشد. ذوب آهن از سال ۱۳۸۲ جزء بنیانگذاران بورس فلزات بود که بعدها با گسترش 

عرضه سایر محصولات به بورس کالای ایران تغییر نام یافت .

مجتبي عالي، مدیرعامل اتحادیه دامداران گفت: دولت باید هر چه سریع تر با توجه به 
موضوع خشکسالي، واردات یونجه و علوفه را در دستور کار خود قرار دهد. همچنین 
جلوي قاچاق علوفه را به کشورهاي عراق و افغانستان را بگیرد. زیرا کشورهاي همسایه 
نیز درگیر خشکسالي هستند و اوضاع نهاده هاي آنها هم بسیار خراب است و همین 
امر باعث قاچاق علوفه از کشور شده است. وي افزود: متاسفانه دولت هنوز هیچ راهکار 

کوتاه مدتي براي حل این مشکل پیدا نکرده است.

قاچاق  علوفه به کشورهاي همسایهذوب آهن عضو هیات مدیره بورس کالا شد
 گزارش

 نوسان :حجت الاسلام سید ناصر موسوی لارگانی نماینده مردم 
فلاورجان در مجلس شورای اسلامی و محمد رضوانی فر مدیر عامل 
شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی با حضور در ذوب آهن اصفهان 

با منصور یزدی زاده و معاونین شرکت دیدار و گفتگو کردند .
حجت الاســلام لارگانی در این دیدار بر لزوم هر چه بیشتر تعاملات ذوب آهن و 
شهرستان فلاورجان تاکید کرد و گفت : ذوب آهن از بزرگترین تولید کنندگان 
فولاد در ایران است که در بدو تاسیس به آن ذوب آهن ملی می گفتند و به صنعت 
فولاد خدمات شایسته ای کرده است .وی با اشاره به خدمات ذوب آهن اصفهان به 
منطقه و تاثیرات مثبت آن در ابعاد اقتصادی ، اجتماعی و توسعه زیرساخت ها ، 
گفت : تعامل و همکاری این مجتمع عظیم صنعتی با منطقه از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و چشم انداز خوبی در این زمینه وجود دارد. مدیرعامل شستا نیز 
در این دیدار شفافیت مالی و به روز بودن صورت های مالی را یکی از عوامل اصلی 
موفقیت شرکت ها دانست که متاسفانه به اندازه کافی مورد توجه قرار نمی گیرد و 
افزود : صورت های مالی ذوب آهن از شفافیت لازم برخوردار است و این یک نقطه 
قوت برای این مجتمع عظیم صنعتی است . وی افزود : مدیریت عالی ذوب آهن 
اصفهان با اجرای طرح های توسعه ای اقدامات مهمی را در جهت پیشرفت برداشته 

و توانسته این شرکت را به سود آوری برساند که این مهم شایسته تقدیر است .
رضوانی فر با اشاره به اینکه در تمام فعالیت ها شــرکت اعم از فعالیت های خود 
ذوب آهن اصفهان و همچنین پیمانکاران و شرکت هایی که در آن مشغول به ارائه 
خدمات هستند باید مطابق با قوانین کار به نیروهای خود پرداخت داشته باشند و 
نباید حقی از کارکنان این شرکت ها تضییع شود گفت : مسائل آموزشی و ایمنی 
تمام کارکنان باید در بالاترین سطح رعایت گردد .مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
نیزضمن ارائه گزارشی از عملکرد این شرکت گفت : موفقیت در صادرات و تداوم 
این مهم یکی از راهکارهای خارج شدن از زیان انباشته بود که توانست شرکت را 
به سود آوری برساند، توزیع سود و کاهش بندهای مغایرت در صورت های مالی از 
دیگر دستاوردهای این مجتمع عظیم صنعتی در چند سال اخیر است. یزدی زاده 
، با اشاره به تولید محصول استراتژیک ریل و توسعه خطوط ریلی کشور در سال 
گذشته با استفاده از تولیدات ذوب آهن اصفهان ، گفت : در صورت تامین پایدار 
مواد اولیه این مجتمع عظیم صنعتی می تواند با تمرکز بر تولید ، نقش خود را در 

اقتصاد و صنعت کشور به خوبی ایفا نماید . 
همچنین احمد اکبری معاون سرمایه های انسانی و توسعه مدیریت ذوب آهن 
طی سخنانی ، دوره جدید استخدام در این شرکت را یکی از منظم ترین و شفاف 
ترین دورهای جذب نیروی انسانی دانســت و گفت : بر اساس دستور العمل این 
شرکت، شهرهای پیرامون و سپس استان در اولویت جذب نیروی انسانی در ذوب 
آهن اصفهان هســتند و این موازین به طور کلی رعایت گردید .وی خاطر نشان 
ساخت : در دوره جدید اســتخدام تمامی مراحل توسط دانشگاه و تحت نظارت 
ذوب آهن و واحدهای نظارتی برگزار شد تا کسانی که واقعاً استحقاق دارند در این 

شرکت جذب و مشغول به کار گردند .

عملکرد مطلوب ذوب آهن 
در شفافیت مالی

در بازدید نمانیده مردم فلاورجان و مدیرعامل شستا عنوان شد

 نوسان: ســخنگوی شرکت آب و 
فاضلاب استان اصفهان گفت: طی 
روزهای پایانی هفته گذشــته ۴۰ 
دستگاه تانکر با ظرفیت 6 تا ۲6 هزار 
لیتر و در مجموع با حجم 6۰۰ هزار 
لیتر در سطح شهر اصفهان آبرسانی 

سیار شد.
مهــرداد خورســندی دربــاره گلایه 
اصفهانــی از قطعــی آب، افــزود: در 
حال حاضر تصفیه خانه باباشــیخعلی 
با حداکثر ظرفیــت در مدار اســت و 
۱۱.۵ مترمکعــب بر ثانیــه تولید آب 
دارد و همچنین چاه هــای متفرقه در 
مدار هستند. ســخنگوی شرکت آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان تصریح کرد: 
در حالیکه حجم تولید آب اصفهان ۱۳ 
هزار و ۸۰۰ لیتر بر ثانیه است، اما مصرف 
آب اســتان حدود ۱٧ هزار و ۵۰۰ لیتر 
بر ثانیه اســت و به نوعی امروز با بیش از 
۴.۳ مترمکعب بر ثانیه بــا کمبود آب 
مواجه هستیم. به گفته خورسندی، در 
صورتیکه سامانه دوم آبرسانی اصفهان 
وارد مدار شود، بخشی از این کمبود آب 

قابل جبران خواهد بود.
 وی همچنیــن گفــت: حتــی اگر در 
بازگشــایی زاینده رود مقداری از چاه 
های فلمن آبگیری کند، این آب گل آلود 
خواهد بود و به نوعی شاید این آب قابل 

بهره برداری نباشد.
ســخنگوی شــرکت آب و فاضــلاب 
استان اصفهان تاکید کرد: طی روزهای 
پایانی هفته گذشته ۴۰ دستگاه تانکر با 
ظرفیت ۶ تا ۲۶ هزار لیتر و در مجموع 
با حجم ۶۰۰ هزار لیتر در ســطح شهر 
اصفهان آبرسانی سیار شد. وی افزود: در 
این دو روز آبرسانی سیار به بیمارستان 
امین، امید، آزمایشگاه نوبل و همچنین 
محله های آتشگاه، کهندژ، دشتستان، 
آل خجنــد، مولوی، پروین، ســروش، 
قهجاورستان، ملک شــهر، بلوار ارتش، 
حکیم نظامی و ... انجام شد. خورسندی 
تاکید کرد: آبرســانی ســیار بیشتر از 
مناطقی که دچار افت شــدید فشار و 

قطعی آب بودند، انجام شد.
همچنین مدیر مرکز پایــش و نظارت 
بر کیفیت آب و فاضلاب آبفای اســتان 
اصفهــان گفت: آبفــای اصفهــان از 
مجهزترین وپیشرفته ترین آزمایشگاه 
های تخصصی برای نظارت بر کیفیت 
و ســلامت آب شــرب  بهره مــی برد. 
فهیمه امیری اضافه کرد: ۲۲ آزمایشگاه 
میکروبی و ۵ آزمایشــگاه شیمیایی در 
سطح شهرستان های استان با استفاده 
از نیروهــای مجــرب و متخصص، کار 
سنجش ســلامت و کیفیت آب را در 
تمام شهرها و روستاهای تحت پوشش 
بر عهده دارند. امیری با اشاره به فعالیت 
آزمایشگاه مرکزی شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان به عنوان یک آزمایشگاه 
مرجع در زمینه هــای میکروبیولوژی، 
فیزیکوشــیمیایی و ریز آلاینده های 
معدنی گفت: ایــن آزمایشــگاه تنها 
آزمایشگاه آب در سطح کشور به شمار 
می رود که دارای گواهینامه استاندارد 

ایزو۲۰۱٧- ۱٧۰۲۵ است. 
 وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان 
این که آب شرب شــهرها و روستاهای 
استان هر روز توسط کارشناسان کنترل 
کیفی و آزمایشــگاه های زیرمجموعه 
آبفای اســتان اصفهان مورد پایش قرار 
گرفته و سلامت آن تایید می شود افزود: 
یکی از ایــن آزمایش ها، انــدازه گیری 
میزان کلر  باقیمانده آب آشامیدنی در 

شبکه های آب است.

عباس رضایی- استاندار اصفهان اوایل تیرماه 
امسال در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
اســتان، تاکید کرد که وضعیت آب در استان 
نه به صورت کم آبی، بلکه بحرانی است و تمام 
دستگاه ها و مردم باید برای عبور از این مُعضل، 
همکاری کنند؛ امروز بی آبــی، معضل بزرگ 
اصفهان است و وقتی آب نباشد نه تنها حیات 
نیست، بلکه فرهنگ و زندگی و دیگر اقدامات 
دستگاه ها نیز وجود ندارد، بنابراین باید در این 
بخش، نگاهی فرادســتگاهی، کلان و استانی 
داشته باشــیم. همچنین بنابر اعلام شرکت 
آب منطقه ای اصفهان، شرایط سد زاینده رود 
بحرانی است و به دلیل کاهش بارش ها در سال 
آبی جاری، امروز ذخیره سد زاینده رود به ۳۸۸ 
میلیون مترمکعب رسیده و به نظر می رسد ادامه 
این وضعیت، شرایط تامین آب شرب اصفهان را 
به خصوص با افزایش دمای هوا بحرانی تر کرده 
اســت تا جایی که طی روزهــای پایانی هفته 
گذشته ۴۰ دســتگاه تانکر با ظرفیت ۶ تا ۲۶ 
هزار لیتر و در مجموع با حجم ۶۰۰ هزار لیتر در 

سطح شهر اصفهان آبرسانی سیار انجام دادند.

رهاسازی حقابه ها 
این در حالیست که کشاورزان اصفهانی طی دو 
ماه گذشته با پافشاری و تجمعات بسیار اصرار 
بر گرفتن حقابه های خود داشتند و دامنه این 
اعتراضات تا جایی پیش رفت کــه در نهایت 
مدیران استان و شرکت آب منطقه ای اصفهان 
تصمیم گرفت اگرچه آب اندک است، اما حجم 
کمی از این حقابه ها را رهاســازی کند. البته 
پنجم تیرماه امسال رئیس حوضه آبریز زاینده 
رود درباره جریان زاینده رود در شهر و همچنین 
تحویل حقابه کشاورزان گفته بود »با توجه به 

اینکه امسال بارندگی نداشته ایم و سد زاینده رود 
خالی است، جاری شدن رودخانه امکان پذیر 
نیست، البته تنها قرار است تأمین آب برای باغات 
غرب استان اصفهان در مدت کوتاهی انجام شود 
تا از خشک شــدن این باغات جلوگیری شود 
و تاریخ انجام آن هم مشخص نیست. به گفته 
هوشنگ ملایی، نخســتین دغدغه مسئولان 
تأمین آب شــرب اصفهان است و آب سد تنها 
برای تأمین آب شــرب اصفهان در نظر گرفته 
شده و مردم نیز باید صرفه جویی کنند و همراهی 
لازم را داشته باشــند. با وجود اظهارات مدیر 
حوضه آبریز زاینده رود، در نهایت ها فشارهای 
کشاورزان به ثمر نشست و به گفته سرپرست 
معاونت حفاظت و بهره برداری شــرکت آب 
منطقه ای اصفهان، خروجی آب از سد زاینده 
رود براساس مصوبات کارگروه سازگاری با کم 
آبی با حجم محدودی و صرفاً برای جلوگیری از 
خشک شدن درختان باغات غرب استان از نهم 

تیرماه افزایش یافت.
 بنابر اعلام محمود چیتیان، با توجه به ذخیره 
سد زاینده رود آب رها شــده تا محدوده کانال 
نکوآباد جریان می یابد، اما زاینده رود در اصفهان 
جریان پیدا نمی کند. این صحبــت ها دوباره 
موجب واکنش تند کشاورزان شرق اصفهان شد 
و در نهایت بعد از اعتراضات و جلسات مختلف 
شــامگاه نوزدهم تیر ماه، آب زاینده رود از سد 
نکوآباد به سمت شرق اصفهان رهاسازی برای 
کشت کشاورزان رهاسازی شد و روز یکشنبه 
دوباره پهنه خشک زاینده رود در شهر اصفهان 

بعد از ۱۰ ماه خشکی اندکی سیراب شد.

جای شکرش باقی است
به گفتــه محمــود جیهانی- عضو شــورای 

میراب های استان اصفهان، حجم ۳۰ میلیون 
مترمکعب آب در این دور از بازگشایی زاینده رود 
در نظر گرفته شده است که در حد غرق کردن 
زمین های کشاورزی است و اگرچه با این میزان 
آب نمی توان دست به کشت زد، اما همین که 
باغات و کشت های ریشه ای نابود نمی شوند هم 
جای شکرش باقی است. باید توجه داشت که 
تامین حقابه کشاورزی، حق کشاورزان شرق 
و غرب اصفهان اســت و امیدواریم با اقدامات 
اساسی یک بار برای همیشه موضوع زاینده رود 
حل شود.به گفته سرپرست معاونت حفاظت 
و بهره برداری شــرکت آب منطقه ای اصفهان، 
جریان آب زاینده رود از زمان بازگشــایی سد 
نکوآباد به مدت ۱۰ روز تنها برای آبیاری باغات 
شرق اصفهان در نظر گرفته شــده است و هر 
باغی که در این منطقه و در مسیر رودخانه قرار 
گرفته باشد از این سهم آب بهره مند خواهد شد 
که شامل رودشت تا برآنات و شهر اصفهان است 
و تنها حدود هشت روز زاینده رود در اصفهان 

جاری باشد.
 محمود چیتیان افزود: مطابق اســناد موجود 
با توجه به اینکه حقابه کشاورزان شرق بیش از 
غرب اصفهان است، حجم آب رهاسازی بیشتر 
خواهد بود. وی اما درباره برخی نگرانی ها بابت 
تامین آب شرب و مطالبه شــرکت آبفا برای 
تکمیل هر چه ســریعتر فاز اول ســامانه دوم 
آبرسانی اصفهان بزرگ، گفت: تقریبا ۹۵ درصد 
فاز اضطراری سامانه دوم اصفهان بزرگ به اتمام 
رسیده و امیدواریم تا پایان تیر ماه حجم آبی را از 
طریق این سامانه برای تامین آب شرب اصفهانی 
ها تامین کنیم، البته شــرکت آب منطقه ای 
اصفهان به صورت شبانه روزی برای اجرای هر 
چه سریع تر فاز اضطراری سامانه دوم اصفهان 

بزرگ تلاش می کند.
از نان شب واجب تر

سرپرســت معاونت حفاظــت و بهره برداری 
شــرکت آب منطقه ای اصفهان تصریح کرد: 
درحال حاضر شرکت آب منطقه ای با ظرفیت 
کامل آب را تحویل تصفیه خانه باباشیخعلی می 
دهد تا در اصفهان با کمترین قطعی آب شرب 
مواجه شویم. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان نیز با تاکید بر اینکه لیتربه لیتر 
آب شــرب اصفهان مدیریت می شود، گفت: 
راه اندازی سامانه دوم آبرسانی از نان شب برای 
اصفهانی ها واجب تر اســت و تامین پایدار آب 
شــرب جمعیتی بالغ بر ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار 
نفر در استان ضرورت دارد، بنابراین راه اندازی 
سامانه دوم آبرسانی از نان شب برای اصفهانی ها 
واجب تر است، چراکه درحال حاضر برای تامین 
آب شرب پایدار با کمبود ۴.۳ مترمکعب  آب در 
ثانیه مواجه هستیم. به گفته هاشم امینی، راه 
برون رفت از چالش کم آبی در اصفهان را بهره 
برداری از سامانه دوم آبرسانی است و انتظار می 
رود در آینده نزدیک با راه اندازی فاز اضطراری 
سامانه دوم آبرسانی، مشکل کاهش فشار آب در 
۵٧ شهر و ۳۸۰ روستای تحت پوشش سامانه 

آبرسانی اصفهان بزرگ برطرف شود.
اکبری- معاون بهره برداری و توســعه شرکت 
آبفای اصفهان نیز گفت: اگــر دمای هوا به ۴۱ 
درجه برســد، حدود یک مترمکعب با کمبود 
آب مواجه می شویم که این شرایط تامین آب را 
سخت تر می کند. وی با تاکید بر ضرورت هر چه 
سریع تر ورود فاز اضطراری سامانه دوم آبرسانی 
اصفهان بزرگ، ادامه داد: پیش از این اصفهان 
ظرفیت ۳.۲ مترمکعب بر ثانیــه آبدهی چاه 
های فلمن را داشت که به سامانه اول آبرسانی 
اصفهان کمک می کرد، اما به دلیل خشــک 
شــدن رودخانه زاینده رود این چاه ها به طور 
کامل از مدار خارج شد، بنابراین ظرفیت آبدهی 
چاه های فلمن امروز به صفر رسیده است و امروز 
تنها از طریق تصفیه خانه باباشــیخ علی و چاه 
های عمیق و نیمه عمیق داخل شهرها و روستا 
به )۵۸ شهر و ۳۸۰ روستا( آبرسانی می کنیم. 
وی درباره آبرسانی ســیار در برخی نقاط شهر 
اصفهان، گفت: اگر افت فشــار آب شدید باشد 
برخی طبقات دچار چالش آبرسانی می شوند، 
بنابراین ناچار به آبرسانی سیار به صورت موقت 
هستیم، البته در تلاشیم هیچ نقطه ای از شهر 
اصفهان نیازمند آبرسانی سیار نشود و اگر این 
اتفاق رخ داد با سرعت، با تنظیم شبکه به دنبال 

رفع محدودیت می رویم.
 به گفته اکبری، هر نقطــه ای که درگیر افت 
شدید فشار آب شود از ســوی شرکت آبفا به 
سرعت شبکه و تاسیسات آن منطقه کنترل می 
شود تا مشــکل تامین آب شرب مردم برطرف 
شود، اما محدودیت منابع آب هر لحظه موجب 
تبعات افت شدید فشار آب در شبکه می شود، 
بنابراین نیازمند همراهی مردم در مصرف بهینه 

آب هستیم.
حال باید دید، جریان ۱۰ روزه زاینده رود اگرچه 
اندکی موجب آرامش اندک کشاورزان حقابه 
دار اصفهان می شــود، اما در تامین آب شرب 
اصفهانی ها اثر منفی خواهد گذاشت و یا اینکه 
آبرسانی سیار را در نصف جهان بیشتر می کند.

صف نشینی برای آبرسانی سیار
بی آبی باعث برهم خوردن نظم زندگی اصفهانی ها شده است؛  گزارش

600 هزار لیتر
آبرسانی سیار

citizen

طی هفته گذشته ۴۰ دستگاه تانکر و با حجم 6۰۰ هزار لیتر در سطح شهر اصفهان آبرسانی سیار انجام دادند

روزهایی که خاموشی به بی آبی گره خورده و در قلب اصفهان، شهری که به گفته دولتمردان 
استانی برخوردار است، آبرسانی به صورت سیار انجام می شود. بنابر اعلام وزارت نیرو، اصفهان 
جزو شهرهای درگیر تنش آبی است و به گفته امینی- مدیرعامل شرکت آبفای استان، امسال به 
دلیل کاهش بارش ها با تنش آبی مواجه هستیم که به منظور گذر از این بحران همه باید مدیریت 
مصرف آب را جدی بگیرند. البته اصفهانی ها براین باورند که افت فشار و قطعی آب تا جایی پیش 
رفته که دیگر امکانی برای مدیریت مصرف باقی نگذاشته و بی آبی در ساعات طولانی روز موجب 

برهم خوردن نظم زندگی شان شده است.

هفته نامه نوسان

گرو  ه شهری

 نوسان: بررسی آمارهای پولی نشان می دهد که 
در دو ماه ابتدایی سال جاری به میزان ۳/ ٧ درصد 
به پایه پولی افزوده شده که اســتقراض دولت از 
تنخواه گردان بانک مرکزی به دلیل پوشش منابع 
بودجه ای )حقوق کارمندان( عامل ایناتفاق بوده 
اســت.براین اســاس، می توان گفت بررسی سه 
موضوع افزایش پایه پولی، عملکرد بانک مرکزی 
در هفته های اخیر )تداوم سیاست ریپوی معکوس( 
و در نهایت نرخ سود بازار بین بانکی نشان می دهد 

که منابع پولی جدید به سیستم بانکی کشور افزوده 
شده است. از طرفی وجود این منابع می تواند سبب 
تغییر در انتظارات تورمی در جامعه شود. از سوی 
دیگر در شــرایط کنونی انتظار می رود که دولت 
با انتشــار اوراق در بازار حراج سبب عدم تغییر در 
جهت انتظارات تورمی شود. اما بررسی آمار حراج 
اوراق دولتی در ٧ هفته اخیر حاکی از آن است که 
دولت در این زمینه موفق نبوده اســت؛ بنابراین 
می توان نتیجه گرفت که دولت مرتکب دو خطای 

سیاستگذاری شده؛ از طرفی با استقراض از منابع 
بانک مرکزی خطای اول را مرتکب شده و از سوی 
دیگر در شرایطی که می توانســت با انتشار اوراق 
شرایط را مدیریت کند، فرصت  سوزی کرده و از این 

رو خطای بعدی را مرتکب شده است. 
به عبارت دیگر ایــن آمارها نشــان می دهد که 
عملیات چاپ پول توسط سیاست گذار انجام شده، 
ولی این نهاد پولی و مالی نتوانسته این منابع را از 
بازار بین بانکی جمع کند. در نتیجه این موضوع 

سبب خواهد شد ماشــین چاپ پول روشن شود 
و انتظارات تورمی که با مشــخص شــدن نتایج 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در مسیر کاهشی 
قرار گرفته بود، تغییر جهت دهد و مسیری افزایشی 
را در پیش گیرد. این موضوع به منزله فرصتی برای 
تامین مالی غیرتورمی از طریق انتشار اوراق برای 
سیاست گذار پولی اســت. این در حالی است که 
هنوز آمار پولی در خرداد منتشــر نشده و انتظار 
می رود با انتشار این آمار این وضعیت فزاینده شود.

آمارهای پولی نشان می دهد؛

نشانه های تغییر جهت در انتظارات تورمی

 نوسان :معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان 
اصفهان گفت: در حال حاضر دامداران از ســتاد تنظیم بازار کشور 
میخواهند با ورود به این موضوع، قیمت جدید شیرخام را مصوب و به 

سرعت ابلاغ کند.
به گفته حسین ایراندوست، به طور قطع نمی توان تولید شیر را معطل تصمیم 
ستاد تنظیم بازار در آینده کنیم، چراکه دامدار برای تولید روزانه نیاز به نهاده 
و علوغه ... دارد و دام را نمی توان گرسنه نگه داشــت، بنابراین آنها در انتظار 
ابلاغ قیمت جدید شیرخام هستند. وی یادآور شــد: آخرین بار در اواخر آبان 
ماه مصوبه افزایش نرخ شیر خام ۴۵۰۰ تومان اعلام شد، اما از آن زمان به بعد 
تا به امروز شاهد افزایش نرخ تورم، حقوق و دستمزد، کرایه های حمل و نقل 
نهاده ها و علوفه آزاد بودیم، از سوی دیگر قیمت کنجاله و سویای یارانه ای نیز 
بالا رفت که طبیعتا در این شرایط قیمت تمام شده شیر بالاتر از نرخ مصوب 
می شود. ایراندوست تاکید کرد: اگرچه رقم پیشنهادی دامداران بالاتر است، 
اما در نهایت کارشناســان وزارت صمت، جهاد کشاورزی، ستاد تنظیم بازار و 
دامداران بر روی عدد ۶۴۰۰ تومان برای هر کیلو شیرخام به توافق رسیده اند 
و دامداران انتظار دارند حداقل این عدد مورد توافق به سرعت برای اجرا ابلاغ 

شود و معطل زمان نشود.
از ســوی دیگر دبیر اجرایی صنف کشــاورزی اصفهــان در خصوص گلایه 
های اخیر دامداران و ریختن شــیرخام تولیدی خود در کف خیابان به نشانه 
اعتراض، به ایسنا، گفت گلایه کشــاورزان خطاب به وزارت جهادکشاورزی 
است. اسفندیار امینی اظهار کرد: قانون خرید تضمینی محصولات کشاورزی 
برای حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده تصویب و وضع شده است، با این 
هدف که وزارت جهادکشاورزی باید این آمادگی را داشته باشد که محصولات 
تولیدی کشاورز را براساس قیمت تمام شــده به همراه حداقل سود متعارف 
خریداری کند؛ البته این قانون به معنای خرید کل تولید کشور نیست. وی با 
بیان اینکه امروز خریداران شیرخام اطمینان دارند دامدار به غیر از اینکه شیر 
خود را به کارخانجات تحویل می دهد، محل فروش دیگری ندارد، گفت: این 
موضوع موجب شده با وجودی که شیر گران به دست مصرف کننده می رسد، 

اما از تولیدکننده گران و یا براساس قیمت تمام شده خریداری نشود.

نمی توانیم معطل تصمیم 
ستاد تنظیم بازار باشیم

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان:
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چـه در دانمـارک و چـه در خـارج از دانمـارک، می شـنوم کـه 
می گوینـد دانمـارک اثبـاتِ ترجیـحِ سوسیالیسـمِ نرم خوتـر بـه 
کاپیتالیسـمِ بـازار آزاد اسـت، و سـعادتِ بیش تر، و ثـروتِ بیش تر، 
یـا هـردو، را به ارمغان مـی آورد. توصیـه ی من این اسـت: این الگو 
را در خانـه امتحـان نکنیـد؛ دسـت کم نه تـا زمانی کـه نمی دانید 
الگـویِ دانمارکـی به راسـتی چیسـت. نخسـتین چیزی کـه باید 
بدانید این اسـت کـه دانمارک، همچون دیگر کشـورهایِ شـمالی، 
سـوایِ مسـتمری هایِ دولتِ رفاه شـان و هزینه هایِ بـالایِ دولتی، 
بازارهایی کاملاً آزاد هسـتند. این کشـورها در شاخص هایِ مختلفِ 
آزادتریـن اقتصادهـایِ جهـان همیشـه رتبه هـایِ بالایـی دارنـد. 
)EFW( دانمـارک در گـزارشِ شـاخص آزادیِ اقتصـادیِ جهـان
وآورنکمیسـت که بنیادِ فرِیزر و شـرکا، آن را منتشـر کرده اسـت، 
جایـگاهِ ۲۲ام را در جهـان دارد، و در شـاخصِ بنیـادِ هریتـج نیـز 
در جـایِ ۱۱ام ایسـتاده اسـت. این کشـور در فهرسـتِ ”سـهولت 

کسـب وکار“ بانـک جهانی نیز در جایگاهِ سـوم ایسـتاده اسـت.
رتبـه ی دانمـارک در پنج زیرشـاخصِ شـاخصِ آزادیِ اقتصادیِ جهـان قابل توجه 
اسـت. درآمـدِ مالیاتـیِ بـالا، نرخ هایِ مالیاتـی و مخـارجِ دولتیِ اندک در مقایسـه 
بـا دولت هـایِ رفـاه موجب شـده اسـت کـه دانمـارک در شـاخصِ بزرگـیِ دولت 
جایـگاهِ بسـیار پایینـی بـه دسـت آورد، امـا در شـاخص هایِ دیگر جایـگاهِ خوبی 
داریـم و در بعضـی شـاخص ها در ده تایِ اول هسـتیم. حراسـت از حقوق مالکیت 
و انسـجامِ نظام قضایی در مقایسـه با معیارهایِ بین المللی بسـیار بالا هسـتند، و 
امنیـت و سـلامتِ نظـامِ پولـی هـم همین طور اسـت . دانمـارک، با توجـه به این 
کـه کشـورِ کوچکی اسـت به شـدّت وابسـته به تقسـیمِ بین المللـیِ نیـروی کار و 
مزایایِ نسـبیِ آن، سـنّتی دیرپا از تجارتِ آزاد با دنیایِ خارج داشـته اسـت . پایِ 
قانون گـذاری و تنظیـمِ اقتصـاد هم که بـه میان می آیـد، دانمارک نمـره ی خوبی 
از ایـن آزمـون می گیـرد. بازارهایِ اعتبارِ این کشـور جزوِ آزادتریـن بازارهایِ اعتبار 
جهـان هسـتند. در جریـانِ بحران مالیِ اخیـر، مالیات دهنـدگانِ دانمارکی مجبور 
نشـدند بـه بانک های شـان سوبسـید بپردازنـد، و بعضـی بانک هـا را رهـا کردند تا 
ورشکسـت شـوند. بازار نیروی کار دانمارک بسـیار انعطاف پذیر اسـت: قانون هیچ 
دسـت مزد حداقلی تعیین نکرده اسـت، و محدودیت هایِ چندانی در اسـتخدام و 
اخـراجِ نیـروی کار وجـود ندارد. بااین حال امتیـازِ کلِ دانمارک در زیرشـاخص بازار 
کار شـاخص آزادیِ اقتصـادی جهـان به سـببِ وجـودِ خدمـت اجبـاری افُت کرده 
اسـت. سـرآخر، براسـاسِ گزارشِ سـازمان شـفافیتِ بین الملل دانمـارک کم ترین 
فسـاد را در بیـنِ کشـورهایِ جهان دارد.تـا اوایلِ دهـه ی ۱۹۸۰ حـال وروزِ اقتصاد 
روبه وخامـت گذاشـته بود، بی کاری بیداد می کـرد، اقتصاد در مارپیچ تورّمـیِ تورّمِ 
منفـی افتـاده بود، دولت کسـریِ بودجه ی عظیمی داشـت که مدام بـر آن افزوده 
می شـد، و نگرانی هـا نسـبت به کسـریِ خارجیِ عظیمِ کشـور بـالا گرفت. همه ی 
دولت هـایِ بعـد از دولتِ راسـت گرایِ دانمارک، کـه در سـالِ ۱۹۸۲ رویِ کار آمد، 
اصلاحـاتِ سـاختاری ای در دولـتِ رفاه و نظامِ مالیاتیِ کشـور به اجرا گذاشـته اند، 
کـه از ”گشاده دسـتیِ“ دولـتِ رفـاه کاسـتند و نرخ هـایِ مالیـات نهایی یـا مالیاتِ 
واحـد اضافـی درآمـد را کاهش دادند، و نیـز منابعِ تأمین مالیِ دولت را یک دسـت 
کردند.بدیـن ترتیـب دانمـارک ابتـدا ثروت مند شـد و بعـد برنامه هایی را بـه اجرا 
گذاشـت کـه دولتِ رفاه را شـکل دادنـد. افزایشِ عظیمِ مخارجِ دولتی با مشـکلاتِ 
عمیقِ سـاختاری همـراه بود، و همین امر اصـلاحِ اقتصادِ دانمارک و دولـتِ رفاه را 
از آن زمان به بعد ضروری سـاخته اسـت. چندان قرابتی با واقعیت نخواهد داشـت 
کـه بگوییم ایجـادِ دولت رفاه دانمارک را ثروت مند کرده اسـت؛ راسـتش برعکس 
بـوده اسـت. دانمـارک ابتدا ثروت مند شـد، و بعد مقاماتِ آن کشـور شـروع کردند 

بـه بازتوزیعِ سـهمی از آن ثروت.
امّـا شـادی و سـعادتِ آشـکارِ دانمارکی هـا از کجا نشـأت می گیـرد؟ شـاید اگر از 
زندگی تـان راضـی باشـید ثـروتِ مـادّی چندان اهمیتی نداشـته باشـد. راسـتش 
سـعادت و درآمـد مـردمِ کشـور کامـلًا بـه هـم وابسـته هسـتند، هـم برحسـب 
متوسـط هایِ کشـور و هـم بـا در نظر گرفتـنِ تک تـکِ افراد جمعیـت، هم چنان 
کـه مطالعـه ی جامـعِ آثـار و گزارش هـایِ منتشرشـده در ایـن زمینـه، از سـویِ 
استیونسـن و ولفـرس، نیـز گواهِ این واقعیت اسـت. این دو محقّق تناقضِ مشـهور 
بـه تناقـضِ ایسـترلین را رد می کننـد، کـه فقـط قائـل بـه وجـودِ هم بسـتگی ای 
این چنیـن بیـنِ کشـورها و نـه در درونِ آن هـا اسـت، و از ایـن رو می تـوان آن را 
مدرکـی دال بـر حقّانیتِ بازتوزیع ثـروت گرفت: اگر بازتوزیعِ ثـروت از ثروت مندان 
بـه فقـرا بـه کاهشِ سـعادتِ ثروت منـدان منجـر نشـود، بازتوزیعِ ثـروت می تواند 
”سـعادت ناخالـصِ ملّـی“ را افزایـش دهـد. و در مـوردِ دانمـارک، بازتوزیعی ثروت 
از سـویِ دولـتِ رفـاه می توانـد دلیلِ بـالا بـودنِ بی ماننـدِ جایـگاهِ دانمارکی ها در 
زمینه ی سـعادت و شـادی در جهان باشـد.لیکن دریغا که دانمارک دیگر شادترین 
و سـعادت مندترین کشـورِ جهـان نیسـت، و در پیمایش هـایِ اخیر جـایِ خود را 
بـه سوئیسـی داده اسـت کـه مالیـاتِ کمـی از مـردمِ خـود می سـتاند. و مهم تر از 
همـه ایـن کـه، چنان که گفته شـده اسـت، گزارش هـا و آمارهایِ موجـود تناقضِ 
ایسـترلین را ثابت نمی کنند. مهم ترین دلیل برایِ سـطحِ بالایِ سـعادت و شـادیِ 
دانمارکی ها احتمالاً سـطحِ بالایِ درآمدِ ایشـان اسـت. دانمارک، از بسیاری جهات، 
می توانـد الگویـی برایِ جهان باشـد )همچون بیش ترِ کشـورهایِ دیگـرِ جهان که 
می تواننـد از جهتـی الگـو قـرار بگیرنـد.( امـا اگـر در درکِ درس هایِ درسـتی که 
می تـوان از الگـویِ دانمـارک آموخت اشـتباه کنیـد، تلاش برایِ تقلیـد از این الگو 
می توانـد خطرنـاک از آب درآیـد. به ویـژه این تلقّی کـه می توان بـا بازتوزیعِ ثروت 
ثروت منـد شـد یـا این کـه سوسیالیسـم سـبک و سـیاقِ دیگـری هـم دارد که از 
آن چـه کشـورهایِ سوسیالیسـتِ معمـول در کل تجربـه کرده اند نرم خوتر اسـت، 
می توانـد شـما را بـه دردسـر انـدازد.و بی شـک عجیـب و مضحک خواهـد بود که 
سیاسـت مدارانِ کشـورهایی مثلِ یونـان یا ایالات متحـد تجربـه ی دانمارکی ها را 
توجیهـی بـرایِ دوری گزیـدن از اصلاحـاتِ سیاسـی و ایجـادِ وحـدتِ مالـی، قرار 
بدهند، زیرا که دهه هاسـت در کارِ اصلاح و ایجادِ انسـجام هسـتیم تا مگر بتوانیم 
از پـس حـلِ مشـکلاتی برآییم کـه اسـتقرارِ دولتِ رفاه مسبّب شـان بوده اسـت.

تیمسار پاکروان یکی دو سال 
مانده به انقلاب تصمیم گرفته 
بود که سری به کاشان بزند، 
او و همسرش راهشــان را از 
جنوب شهر انتخاب می کنند، 
تصویری که از زبان همسرش 
در توصیف اوضــاع گفته می 
شــد حیرت آور اســت، آلونک هایی که با قوطی و حلبی 
ساخته شده بودند، آب غیربهداشتی و بدبو که مردم مجبور 
به آشامیدن آن بودند و آشــغال و کثافتی که از در و دیوار 

بالا می رفت.
سال های بداقبالی پادشاه بود، با موش دواندن عرب های 
حجاز، قیمت نفت ســقوط کرده و طرح های بلندپروازانه 
شاه معطل مانده بود، تورم و بیکاری غوغا می کرد، ناظری 
خارجی از دیدن این همه جوان بیــکار ناراضی در جنوب 
پایتخت تعجب کرده بود که چطور رژیم ســلطنتی هنوز 
سرپاست، در دوران رونق از روستاهای مختلف همه برای 
کار به پایتخت آمده بودند و با کاهــش درآمدهای دولت 
و رکود پیامد آن، خیلی هایشــان بیکار شده بودند. بمب 

نارضایتی به کار افتاده بود.
از آن سو ســدها هم تکمیل نشــده بود و تولید برق کافی 
نبود، در تهران گاه تا ۹ ســاعت قطعی برق را شاهد بودیم. 
دانشجویان و روشنفکران هم که سایه شاه مستبد را با تیر 
می زدند. پاکروان عکس ها گرفته و به شــاه و ملکه نشان 

داده بود که خطر جدی تر از اینهاست، می گفتند که بعد 
از آن مرتب با شــاه در این مورد دیدار می کرد و نقل کرده 
است که شاه بیمار را همچون غریقی درمانده می دید که 
در چشمان او می خواند چقدر به کمک اش نیازمند است. 
اما کاری از کســی برنیامد، کل قضایا یکسال بیشتر طول 

نکشید و شد آنچه که شد. 
بعد از این تحریم های اخیر دیدم کسانی صدایشان درآمده 
است که چرا اصلا ســراغ توافق و برجام رفتید. به نظرم بد 
نیست اوضاع آن دوران پیش از انقلاب را مرور کنیم که بی 
شباهت به اوضاع چند سال پیش نبود. اما در دوره تحریم 
ها دیدیم که شریان درآمدی اصلی کشــور در حال قطع 
شدن بود، اکثریتی از مردم هم حوصله مقاومت برای حق 
مسلم شان نداشــتند و نارضایتی بالا بود، در طرف مقابل 
هم تقریبا همه دنیا صف کشــیده بودند، در این حالت اگر 
کســانی زیاد مقاومت می کردند، بعید نبود با بدتر شدن 
اوضاع مملکت با شورش های اجتماعی روبه رو شود. وقتی 
پول کافی نداشته باشی که خرج حفظ وضع موجود کنی، 
نیروهای گریز از مرکز کار را از دســتت در می آورند. روی 
وطن دوستی مردم خیلی نباید حساب کرد، اقتصاد مهم 
تر است. این مملکت در خباثت و توطئه خودکفاست. کار 
ادامه پیدا می کرد، کنترل مملکتی با این وســعت ساده 
نبود، "مقاومت" و "ایســتادگی" و "حق مسلم" البته بد 
نیست، مشروط بر اینکه پولی در بساط باشد، حتی وطن 

پرستی هم نیازمند وجه نقد است.

به  طور متوسط انتظار مي رود که هر فرد اروپایي ۳۵.۹ سال کار کند. عمر کاري افراد 
۱۵ تا ۶۴ سال در سطح اتحادیه اروپا در سال ۲۰۲۰ به طور متوسط ۳۵.٧ سال بوده 
است. در بین کشورهاي مختلف، سوئد با متوسط ۴۲ سال کاري، بیشترین میزان مورد 
انتظار عمر کاري را در بین کشورهاي اروپایي داشته است و پس از آن هلند با ۴۱ 
سال و دانمارک با ۴۰ سال قرار دارند. از سوي دیگر کمترین متوسط کاري مربوط به 

ایتالیا با ۳۱.۲ سال بوده است. 

عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف ایران با بیان اینکه در 
دستکاری بودجه در ابتدای امسال از سوی مجلس، بیمه قالیبافان حذف شد، گفت که هزینه 
بالای ورود فرش مستعمل باعث شده تولیدکنندگان برای تعمیر و خدمات پس از فروش با 
مشکل مواجه و نیروی کار مرمت کار مجبور به مهاجرت به ترکیه شود.مرتضی حاجی آقامیری 
اضافه کرد: آمارها نشان می دهد صادرات فرش تقریبا مشابه سال ۱۳۹۸ بوده است. این آمار 

پایین ترین میزان صادرات ۴۰ سال گذشته است.

مهاجرتفعالانصنعتفرشبهتركیهاروپاييهاچندسالكارميكنند؟
الگویِ دانمارکی؛ 

در خانه امتحان نکنید!

  جهان بینی 

 یاد گذشته
تاریخخانه

در مزایای وا دادن!
نگاره

شهروند

فولکـس بـه  ایـران  در  کـه  واگـن  فولکـس 
فولکـس سوسـکی  بـه  در جهـان  و  ای  قورباغـه    
معـروف اسـت، سرنوشـتی دارد کـه نشـان می دهد 
در سیاسـت و کشـورداری چـه مسـیرهای متفاوتی 
را می تـوان پیمـود. گاه نمی تـوان رفـاه و رؤیاهـای 
شـهروندان را بـا ایدئولـوژی در یک سـبد گنجاند و 
فولکـس قورباغـه ای نمونـه ای تمام عیار از سـوختن 

رؤیاهـای شـهروندان در پـای ایدئولوژی اسـت.
من  پورشـه نام آشـنایی اسـت. شـرکت پورشـه را فردیناند پورشه 
بنیانگـذاری کـرد، امـا معروف تریـن یـادگار او خـودروی دیگـری 
اسـت کـه در دهـۀ ۱۹۵۰ جهان را فتـح کرد: فولکـس قورباغه ای. 
امـا این ماشـین محبـوب در اصل پدر دیگری هـم دارد و نمی توان 
نقـش و ابتـکار آدولـف هیتلـر را در پیدایـش آن انکار کـرد، گرچه 
وقتـی فولکـس آمریـکا را فتـح می کـرد، چند سـال از خودکشـی 
هیتلـر گذشـته بـود. هیتلـر اندکی پـس از بـه قدرت رسـیدن، در 
نمایشـگاه بین المللی خودروی آلمان در ۱۹۳۴ خواسـتار سـاخت 
خودرویـی ملـی شـد )فولکـس واگـن(. طبعـاً خودرویـی ملـی یا 
همگانـی کـه همه بتوانند آن را بخرند، باید ارزان سـاخته می شـد. 
سـفارش سـاخت این خودرو به مهندس محبـوب هیتلر، فردیناند 
پورشـه، واگذار شـد؛ کسـی که در وین بزرگ شـده بود و به اصرار 

هیتلـر تابعیـت چکسـلواکی خود را بـا تابعیت آلمانی عـوض کرده 
بـود. پورشـه پیش تـر با طرح های اسـپورت مرسـدس بنز خلاقیت 
بـالای خـود را اثبـات کـرده بـود. وقتی پیشـوا چنین خواسـته ای 
داشـت، نهادهـای حزبی  ـحکومتـی هـم طبعـاً از ایـدۀ او حمایـت 
 Kraft durch( »می کردنـد: »سـازمان نیـرو از طریـق نشـاط
Freude( نهـادی دولتـی بـود که به عنـوان زیرمجموعۀ »جبهۀ 
کار آلمـان« بـرای تفریحـات و سـرگرمی مـردم، به ویـژه کارگران، 
فعالیت می کرد. مخفف »سـازمان نیرو از طریق نشـاط« »کا.دِ.اف« 

بـود و فولکـس  واگـن هـم ابتـدا »کا.د.اف واگن« نامیده می شـد.
پورشـه قـول داد ایـن خـودروی همگانـی را ده ماهـه طراحی کند، 
امـا کار چنـد سـال طول کشـید. او مدل هـای اولیۀ فولکـس واگن 
را تـا ۱۹۳۸ طراحـی کـرد. ابتـکار ویژه ای بـرای خرید ایـن خودرو 
مطـرح شـده بـود تـا هر کـس بتوانـد بـا برچسـب های پس انـدازِ 
پنج مارکـی )معـادل ۲۲ یـورو( شـروع کنـد بـه خریدِ پس انـدازیِ 
ایـن ماشـین. برچسـب های پس انـداز را سـازمان نیـرو از طـرق 
نشـاط عرضـه می کرد. قیمت خـودرو از ابتـدا قرار بود هـزار مارک 
باشـد )حـدود ۴.۳۰۰ یـورو(. افـراد زیادی شـروع کردنـد به خرید 
برچسـب های پس انـدازی تا بـه زودی سـوار این خودروی شـیک، 

مـدرن و دوست داشـتنی شـوند، اما...
امـا ایـن رؤیـا قـرار بـود از همـان جایـی ویـران شـود که سـاخته 

شـده بود. همـان ایدئولوژی کـه جامعۀ آلمان 
را سرتاسـر بـا حاکمیـت همسـو کـرده، همۀ 
احـزاب را تعطیـل کـرده و »جبهـۀ کار« و 
»نیـرو از طریـق نشـاط« و ایده هـای جـذاب 
این چنینـی چیده بـود، این همبسـتگی ملی 
سـترگ را بـرای اهدافـی والاتـر می خواسـت. 
نیرویـی کـه قـرار بـود از طریـق نشـاط ایجاد 
شـود، بیهـوده نبـود! بنا بود جبهـۀ نیرومندی 
را در برابـر دنیـای بیـرون ایجـاد کنـد. همان 
ایدئولـوژی کـه هیتلـر را بـه پیروزی رسـانده 
و بـه او اجـازه داده بـود جامعـه را بـه آسـانی 
و بـا طرح هـای ضربتـی بازسـازماندهی کنـد، 
رؤیاهـای توسـعه طلبانه و امپریالیسـتی هـم 
داشـت، دنبـال خودکفایـی محض بـود و باید 
ایـن  می کـرد...  تصاحـب  را  شـرقی  اروپـای 
تخیـلات فرجامـی جـز یـک جنـگ جهانـی 
دیگـر نداشـت؛ چیزی کـه باعث شـد جوانانی 
کـه بـرای خودروی ملـی ثبت نام کـرده بودند، 
از جبهه هـای سـرد لنینگـراد سـر درآورنـد و 

آوارۀ اروپـای شـرقی شـوند.
آن هـا حـالا بـه جـای چشـیدن لحظه هـای 
عاشـقانه در خـودروی ملی، پشـت زره پوش و کامیـون در جبهه ها 
جابجـا می شـدند. خـود پورشـه هم به یکـی از چهره هـای کلیدی 
در طراحـی و تولیـد خودروهـای زرهی تبدیل شـد. ۳۳۰ هزار نفر 
بـرای خـودروی ملـی ثبت نام کـرده بودنـد، امـا جنگ امـان نداد. 
حالا معلوم می شـد آن روی سـکۀ رخدادهای باشـکوهی که حزب 

طراحـی می کـرد، چقدر تیـره بود!
همـۀ رؤیاهـای آلمانـی در شـلیک تپانچـه ای کـه هیتلـر بـا آن 
خودکشـی کـرد فـرو ریخـت. پورشـه که چنـد ماه آخـر جنگ در 
ویلای شـخصی خود گوشه نشـینی پیشـه کرده بود، بازداشت شد 
و ۲۲ ماه در اسـارت فرانسـوی ها بود. اما از میانۀ این ویرانی، از زیر 
خاک و خاکسـتر، ققنوس کوچکی پر کشـید: فولکـس قورباغه ای. 
تولیـد ایـن خـودرو پـس از جنـگ تـازه شـروع شـد و به سـرعت 
فـروش خیره کننـده ای یافت و محبوب آن نسـل جـوان آمریکایی  

شـد کـه از خودروهـای بدقـوارۀ آمریکایی خوششـان نمی آمد.
در طـول چنـد دهـه بیـش از ۲۱.۵ میلیـون فولکس تولید شـد و 
تـا ۲۰۰۲ رکـورددار فـروش بـود، تـا اینکه »گولـف« رکـورد آن را 
شکسـت )تـا ۲۰۱۹ با ۳۵ میلیون دسـتگاه(. فتـح بازارهای جهان 
ایده ای لیبرالیسـتی بـود که طبعاً به ذهن ناسیونال سوسیالیسـتی 
هیتلـر نمی رسـید. می شـد با همیـن فولکس سوسـکی جهـان را 

فتـح کـرد، به شـرط بـاور بـه ایده هـای لیبرال!

فولکس قورباغه ای یا ققنوس کوچک فولادی

هنر عبور از نوسان قیمتی!
اصلاحات 

دنگ شیائوپینگ

ملتی که تاریـخ نخواند، محکوم به تکرار 
آن اسـت. اگـر قـرار باشـد جنـاب آقـای 
ابراهیـم رئیسـی جنـد دقیقـه مطالعـه 
تاریـخ  می کنـم  پیشـنهاد  مـن  کنـد، 
چیـن پس از انقلاب کمونیسـتی ۱۹۴۹ 
را بخوانـد؛ زیـرا شـرایط چین سی سـال 
پـس از انقـلاب، بسـیار مشـابه شـرایط 
امـروز کشـورمان اسـت. اگـر اصلاحـات 
دنگ شـیائوپینگ در دهـه ۱۹۸۰ نبـود، 
امـروز مـردم چیـن از فقیرتریـن مـردم 
درگیـر  کشـور  ایـن  و  بودنـد  جهـان 
و  تجزیه طلبـی  همچـون  مشـکلاتی 
جنـگ داخلـی بـود. لااقل هماننـد کره 
شـمالی، فقیر و منزوی و گرفتار فسـاد و 
دیکتاتوری حزبی و تحریم بود. دشـمنی 
و جـدال ایدئولوژیک با آمریکا و متحدان 
آمریـکا یعنـی اروپـا، ژاپن، کـره جنوبی، 
اسـترالیا، هند و سـایر همسـایگان، رمق 

را از چیـن گرفتـه بـود.
هنر دنگ در این اسـت که بدون دسـت 
زدن بـه سـاختار سیاسـی و بـدون آنکه 
کشـور را تسـلیم آمریـکا کند، بـا اصلاح 
سـاختار اقتصادی و گشـودن دروازه های 
تجـارت و سـرمایه گذاری و پیوسـتن به 
بازارهـای جهانـی موجب شـد که چین 
چندین دهه رشـد اقتصادی ده درصدی 
را تجربـه کنـد و امـروز رقیـب قدرتمند 
امریـکا باشـد. دنگ شـائوپینگ تصمیـم 
دردناکـی گرفـت. او دریافتـه بـود کـه 
بهتر اسـت دسـت از جـدال ایدئولوزیک 
بی حاصـل با آمریـکا و متحدانش بردارند 
و بـه  جای آنکه به منابع کشـور را صرف 
صـدور انقـلاب کمونیسـتی و دخالت در 
امـور همسـایگان کننـد، در اقتصـاد این 
کشـورها نفوذ کننـد و دوسـتان و حتی 
دشـمنان خـود را تبدیـل بـه شـریکان 
اقتصـادی کنند کـه به چین وابسـته اند 
و منافـع خـود را در حفـظ روابط و ثبات 
چیـن می داننـد. امـروز چیـن شـریک 
اقتصـادی آمریـکا، اروپـا. ژاپن، اسـترالیا، 
کره جنوبی و سـایر متحدان آمریکاسـت 
و از ایـن نفـوذ خـود برای تامیـن منافع 
اسـتفاده  خـود  سیاسـی  و  اقتصـادی 
می کند. آمریکا که اسـتراتژی مشخصی 
بـرای جـدال با دشـمنانی مثل شـوروی 
ایـران  اسـلامی  کمونیسـم، جمهـوری 
و کـره شـمالی داشـت، اینـک در برابـر 
راهبـرد پیچیـده چیـن مـات و مبهوت 
مانـده اسـت، چین نـه مانند شـوروی و 
ایـران و کـره شـمالی، بدنبـال دشـمنی 
آلمـان  نـه همچـون  بـا آمریکاسـت و 
جنوبـی،  کـره  و  ژاپـن  و  عربسـتان  و 
اتحـاد  و  همراهـی  در  را  منافـع خـود 
بـا آمریـکا می دانـد. از طرفـی شـریک 
اقتصادی آمریکاسـت و منافع مشـترک 
فـراوان دارد و از طـرف دیگـر، بازارهـا را 
یکـی پـس از دیگـری از چنـگال امریکا 
می ربایـد و منافـع اقتصـادی و سیاسـی 
آمریـکا را بـه حاشـیه می رانـد. راهبـرد 
خردمندانـه چیـن موجـب شـده کـه  
آمریـکا در جـدال بـا پکـن، تنهـا بمانـد 
چـرا که تمام متحـدان آمریکا، شـرکای 
اقتصادی چین هسـتند و منافـع خود را 
نـه در جدال با چین بلکـه در همکاری و 
گسـترش روابط با پکـن می بینند. دولت 
دنگ شـائوپینگ بجای آنکـه هدف خود 
را محـو دشـمنان از نقشـه و نیـل بـه 
آرمانهای کمونیسـم بداند، بهبود زندگی 
مـردم این کشـور را هـدف قـرار داد. این 

هـم نوعی مردمسـالاری اسـت.
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